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PODUZEĆE »BORIS KIDRIČ« NA GRANICI MOGUĆEG

NEPRIVREDA isključiv
STRANICA 3.

JE PRIVREDI KOMEMORACIJA NA ŠUBIĆEVCU

VUK A zna se, vuk dlaku mijenja, ćud nikada. Privred
nici stoga, s pravom pitaju — kome zvone zvona 
o rasterećenju privrede, kad je njeno breme, 
u posljednje vrijeme sve veće. I bit će, tvrdi Zdrav- 
ko Petković, generalni direktor TLM-a, sve dotle 
dok treba imati nekoga tko će plaćati ceh nera~čF
onalne društvene nadgradnje STRANICA 4.

TKO ĆE I KAKO GOSPODARITI UŠĆEM RIJEKE KRKE?

Prokljan nije 
nedodirljiv

Mogu U znanstvenici na osnovi dosadašnjih spoznaja odgovoriti da ii Prokljan može © 
podnijeti razvoj postojećih i predviđenih djelatnosti na njemu STRANICA 5. ©

i U spomen 
i rodoljubima

■ ' ___________
Na šublćevcu su, prije 48 godina u zalog slobodi 
svoje živote položili Rade Koncar, sekretar CK KPH 
i grupa od 25 splitskih SKOJ-evaca — rodoljuba. Tim 
povodom u Spomen parku strijeljanih održana je 
tradicionalna komemoracija, koju je pod pokrovi
teljstvom Općinske organizacije SUBNOR-a, organizi
rala Osnovna skoia koja nosi ime Narodnog heroja 
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KOMEMORACIJA NA ŠUBIĆEVCU

U SPOMEN
RODOLJUBIMA

U spomen na 22 svibnja 1942. godine na skupu ko
jem su prisustvovale delegacije boračkih organizacija vi
še dalmatinskih gradova, općinske, regionalne i republič
ke organizacije SKH — Stranke demokratskih promjena, 
rodbina strijeljanih rodoljuba i više stotina mladih, govo
rio je Stipe Baranović. predsjednik šibenske boračke or
ganizacije. Uz Radu Končara na mjestu igrališta predrat
nog nogometnog kluba -Osvit-. herojskom smrću pogi
nula je grupa mladih boraca za slobodu: Feda Borozan. 
Ignaoo Brajević. Bozo Dumanić. Joso Dumanić. Paško 
Dumanić. Milivoj Jelaska.Života Katunarić. Dušan Kazi
mir. Ivo Kovačić. Jozo Kuzmič. Veljko Matišić, Stjepan 
Polić. Ante Poljičak Bozo Puljas. Nikola Purišić. Ante 
Radića. Joso Ružić. Josip Sirišćević. Petar Sirišćević. Vi- 
cko Sirišćević. Nikola TrebotićAnte Vrdoljak. Karlo Vuš- 
ković. Duje Žegarac i Nikola Žitko.

Prije njih, podsjetio je Baranović. na istom mjestu 
u toku 1941. i 1942 godine strijeljam su i mladi Šibenča
ni: Ante Šantić. Ante Belamarić. Mate Bujaš. Dragomir 
Junaković. Ivica Lasić Blaž Viših. Duško Vrljević. Lazo 
Kresović. Stevan Letumca, Milan Mandić. Đuro Mijalica, 
Luka Misković. Stanko Kresović Jovan Mandić. Miloš 
Matice. Stevan Mijalica i Obrad Tomašević. a egzeku
cije “oi-uba iantifašista nastavljene su sve do kapitula
cije Italije.

Nakon prigodnog govora i kulturno-umjetnićkog pro
grama kojega su izveli đaci Osnovne škole -Rade Kon- 
ćar- položeni su vijenci i cvijeće na spomen .obilježje. 
(M. S.)

Osobni dohoci zaposlenih u šibenskoj privre
di uvijek su bili nešto veći od prosjeka Republike 
a u proteklih deset godina realno su opadali goto
vo upola manje nego u Republici u toku jedne go
dine. Ti podaci izneseni su na sjednici Izvršnog 
vijeća Skupštine općine koja je razmatrala infor
maciju o osobnim dohocima zaposlenih po djelat
nostima. kvalifikacijama i organizacijama. Zajedno 
s tim podacima izneseno je i to da nam je druš
tveni proizvod kroz posljednje desetljeće rastao 
za 121,8 posto a broj zaposlenih za 2.3 posto go
dišnje. Zanimljiv je i podatak da je najveći pro
sječni osobni dohodak zabilježen lani u srednjoš
kolskom obrazovanju a iznosio je tisuću 263 dina
ra te da je iznadprosječan rast osobnih primanja 
ostvaren u industriji, vodoprivredi i prometu. Naj
niže osobne dohotke imali su zaposleni u šumar

stvu ^528 dinara. Uz izvještaj o kretanju osobnih 
dohodaka zanimljivo se raspravljalo i o izvještaju 
radne grupe zadužene za realizaciju prve faze 
medicinsko-tehnološkog programa razvoja Medi
cinskog centra. Dilemu oko utvrđivanja nosilaca 
investicije djelomično su otklonili članovi Izvršnog 
vijeća na način da su kao najkompetentniju pri
hvatili sugestiju Radne grupe — to jest da nosilac 
investicije bude SIZ zdravstva i zdravstvenog osi
guranja. Drugu dilemu, nažalost, nisu mogli riješi
ti. jer se radi o prilivu sredstava što je posljednjim 
zakonskim izmjenama došla pod udar, jer kako 
znamo naša se općina opredijelila graditi novu ki
rurgiju povećanim izdvajanjem stope za zdrav
stvo. a ta je stopa po sili zakona nedavno znatno 
smanjena. Ipak, rukovodilac Zajednice zdravstva 
Danilo Brkić rekao je da s obzirom na već prikup-

U PONEDJELJAK

Prva višestranačka
skupština

Prva višestranačka Skupština općine Šibenik bit će 
konstituirana u ponedjeljak, 28. svibnja. Pred tek rođe
nom neiskusnom demokracijom iskušenja je napretek. 
Da li će prvim koracima biti od koristi ili ozbiljno zasme
tati činjenica da jedna stranka. Hrvatska demokratska 
zajednica ima apsolutnu većinu? Možda će donošenje 
odluka, izglasavanje kojih neće dolaziti u pitanje, omogu
ćiti lakši prijenos vlasti, ah breme odgovornosti koje 
u cjelosti na svojim leđima mora ponijeti vladajuća stran
ka može i bit će za novu vlast veliko opterećenje. Odbor
nici opozicijskih stranaka bit će u prilici da bez hipoteke 
odgovornosti za svaku donesenu odluku sumnjive valja
nosti okrivljuju vladajuću većinu. Odgovornost će biti tim 
veća, jer izvjesno je da opozicijske stranke neće dobiti 
ni jedan od općinskih resora.

Prvo okupljanje novoizabranih odbornika Skupštine 
neće imati uobičajeni radni karakter, ali i atmosfera i od
nos odbornika prema preuzetim obavezama bit će već 
u ponedjeljak vjerodostojna najava budućeg parlamen
tarnog i inače života u komuni.

Ijena sredstva koja su se lani posuđivanjem saču
vala od inflacije, investicija je koja najvjerojatnije 
neće doći u pitanje, ali bi mogla doći u pitanje 
adaptacija i preuređenje stare zgrade kirurgije 
I konačno treća i najveća dilema — kamo s dvije 
bespravno useljene stanarke u zgradu kuhinje 
koja se mora rušiti mogla bi biti, uz nalaze vješta
ka koji će već ovog tjedna ugledati svjetlo dana, 
uskoro riješena. Tek tada izvođač radova a to je 
šibenska -Izgradnja- može i mora početi s rado
vima koje je trebala realizirati još prije više od 
mjesec dana.

Ni nakon toliko odugovlačenja nije postignut 
konačan odgovor o imenovanju takozvanih turis
tičkih inspektora. Izmjenom Zakona o turističko- 
-ugostiteljskoj djelatnosti karakter rada tih in
spektora iz temelja je izmijenjen. Privatni iznaj
mljivači. naime, ubuduće ne moraju svoju djelat
nost obavljati preko agencija ili radnih organizaci
ja već su dužni sami voditi evidenciju o gostima 
i uplaćivati društvene obaveze. Stoga je već po
stignut dogovor da će posao kontrole te djelat
nosti za ovu sezonu obavljati uz turističke inspek
tore Uprave društvenih prihoda. Prijedlog je Op
ćinskog sekretarijata za inspekcijske poslove da 
taj posao obavlja osam službenika općinskih or
gana. uz još dva novozaposlena na određeno vri
jeme, nije prošao na današnjoj sjednici, jer nije 
detaljno bio ni obrazložen. Za sljedeću sjednicu 
trebali bi se precizirati zadaci svih subjekata bu
dući da to više nije samo posao Sekretarijata za 
inspekcijske poslove. Na današnjoj sjednici još je 
dogovoreno da svi predviđeni i nepredviđeni troš
kovi oko upravo provedenih izbora uđu u prvi re- 
balans budžeta koji bi se uskoro trebao naći pred 
novim odbornicima Skupštine općine.

J.P.

INFORMATIVNI

IZDAVAČ: novinsko-izdavačka 
i radio-difuzna organizacija infor
mativni centar Šibenik. Direktor 
i glavni urednik: IVAN BURIĆ

Predsjednik Savjeta informativ
nog centra: DRAGO PUTNIKOVIĆ

Sekulić, Dijana Ferić, Zdravko 
Kedžo, Dijana Šoko, Branimir Pe- 
riša, fotoreporter Vilson Polić

Odgovorni urednik
STJEPAN BARANOVIĆ 

tor 29-480. Pretplata na list za 
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Magistar povijesnih znanog pedeset sed
mogodišnji profesor u Srednjoškolskom 
centru Paško Bubalo. Jedini je kandidat za 
predsjednika Skupštine općine Šibenik.

S obzirom na odbormčku većinu koju Hrvatska 
demokratska zajednica, stranka ga je kandi
dirala. ima u skupštinskim vijećima, nesumnjivo je 
riječ o budućem šibenskom grad

• Bilo je nekih primjedbi u veži sa 
da ste jedim kandidat za novog 
ćme da odbornici neće moći b 
mo dvojice ili više kandidata

— Ne znam, tako su odlučili ljudi iz rukovod
stva stranke, da ja budem Jedini kandidat, 
sam prihvatio njihovu molbu da se 
Osjećam obavezu, smatram d oči
u ovom trenutku, to su moji ra nnače prije 
toga, osim što sam član HDZ-a I što sam prisus
tvovao nekim pred iz bornim skupovima i sastan
cima. nisam imao nekih osobitih aktivnosti.

• Magistar ste povijesnih znanosti, predajete 
u Srednjoškolskom centru latinski i povijest, za

gad 
n|a.

• Općinski problefef 
čega ćete krenuti?

— Pa u ovom razgovoru

r^ego upravo kroz borbu mišlje-

rojm i složeni. Od

kulture, jednos-
tavno zbog toga što ml Je. kao povjesničaru, to 
područje blisko. Prije svoga, valja i dalje pod- 

oslavenski festival djeteta, kao Izu- 
iturnu. ne samo jugoslavensku, nego 

emocionalnu manifestaciju Taj festival nam 
je. ja bHi rekao^prozor u svijet. Osim toge, puno 
razmišljam Oniištu Znate, ja Šam 1961 go- 
dine bio referent za prosvjetu i kulturu Narod 
nog odbora općino Šibenik U to je vrijeme uki
nut u Šibeniku profesionalni kazališni ansambl. 
Želio bih da ga obnovimo, ako Ikako bude mo
guće. Moramo provesti i novu reformu sred- 
njošxolskog obrazovanja I oživjeti staru gimna
ziju.

Što se tiče komunalnih problema, prll» sve
ga onih u izvangradskim mjesnim zajednicama, 
zalagat ću se za asfaltiranje ceste do Rupa, te 
za dovrienle kružnog toka i uređenje pločnika

MR. PAŠKO BUBALO, KANDIDAT ZA PREDSJEDNIKA SKUPŠTINE 
OPĆINE ŠIBENIK

Valja biti

o njegovoj realizaciji. Treba misliti I o novoj re
gulaciji prometa. Jer Je sadašnje stanje, pogoto
vo ljeti, gotovo neizdrživo. Podržat ću realizaci
ju novog pravca »Tehnološka cesta — Ulica Ive 
Lole Ribara — Stanica milicije — Škoplnac 
— šublćevac." Projekt također postoji. Izradio 
ga je jedan Institut Iz Ljubljane.

Zalagat ću se za bolju zaštitu rijeke Krke, 
želio bih da u perspektivi, nakon uklanjanja 
TEF-a. Martinska ponovo postane čisto kupališ
te Iz mojih gimnazijskih dana. Šibenska luka bi, 
na duge staze, mogla postati velika marina na 
Sredozemlju. Jasno, sve je ovo moje viđenje Ši
benika za, recimo, dvadesetak godina. Ništa se 
ne može preko noći napraviti.

Rekao bih nešto i o bespravnoj Izgradnji, 
posebno na dijelu Bilo — Strane. Mislim da tre
ba legalizirati stambene I vikend objekte koji se 
tamo nalaze, donijeti provedbeni plan I tako pri
baviti legalna sredstva, koja se onda mogu 
upotrijebiti u druge svrhe. U turizmu. Inače, 
u ponudu valja uklopiti bolje sadržaje, ali Isto 
tako ukinuti preveliku normativnu regulativu ko
ja danas otežava prodaju turističkih kapaciteta 
preko turističkih društava. S tim u vezi, vjerojat
no slijedi i drugačiji način oporezivanja. Naše 
otoke treba bolje povezati s kopnom, popraviti 
lošu naponsku mrežu, proširiti turističke objek
te, otvoriti poneki prerađivački pogon. Jedino 
se tako ljudi mogu zadržati, III čak vratiti na 
otok.

Spomenuo sam. dakako, samo neke od pro-

širokogrudan, a ne 
stranački isključiv

# sebe kažete da ste miran čovjek, koji je do danas 
rT živio okružen uglavnom knjigama. Kako ste ušli 

1 u političke vode9
k — Nikad se zapravo nisam bavio političkim 
-radom. U vrijeme »hrvatskog proljeća«, 1971. 
godine, pripadao sam tzv. umjerenom dijelu 
MASPOKA, onom koji je slijedio Ideje gospođe 

r Savke Dabčević-Kučar. Prisustvovao sam ne- 
kim skupovima na kojima se raspravljalo o idej- 
nosti u nastavi i odgoju. Osobno sam se zala- 

f gao, da se u nastavnim programima više mjesta 
• J dade nacionalnoj povijesti, da se u školama za 
| ^ radnička zanimanja predmet »radnički pokret 
1 / i socijalizam« zamijeni općom i nacionalnom 
* . poviješću. Zbog toga sam kasnije devetnaest 
S godina živio u potpunoj političkoj Izolaciji. Tako 

kako ste VI rekli, među knjigama i prijateljima, 
s kojima sam mogao razgovarati o svojim Ideja
ma. U međuvemenu sam završio postdiplomski 
studij I magisterij Iz srednjovjekovne povijesti 

----- južnoslavenskih naroda. Tema magistarskog ra
da. kolu sam obranio pred dr. Nadom Klalć, dr. 

sr Tomislavom Raukarom I dr. Ivom Petricolijem, 
.. bila je -Uspon I pad hrvatske dinastičke porodi

ce Bribiraca-. Napisao sam i doktorsku radnju, 
* no zbog cijele ove predizborne gužve, nisam Je 

još uvijek uspio srediti. Dakle, magistrirao sam 
1977. godine, a već sljedeće sam na inicijativu 

f Nastavno-znanstvenog vijeća Filozofskog fakul-
teta u Zadru, bio jednoglasno predložen za 

I* predavača i znanstvenog asistenta na Katedri 
za opću povijest srednjeg vjeka. Savjet Filozof- 

m skog fakulteta takav Je prijedlog odbio, obrazla- 
j žući to mojom političkom nepodobnošću Tako 
. sam do danas ostao u Srednjoškolskom centru, 
* nisam imao priliku promijeniti radno mjesto, 

a nije mi se odlazilo iz Šibenika. Čak ml je jedno 
^.vrijeme b,,° Obranjeno predavanje povijesti, pa 

F danas nastavu uglavnom držim Iz latinskog je- 
re^ika. No, došlo Je vrijeme da probleme strukture 
jj. latinske rečenice zamijenim komunalnim I osta
klim općinskim problemima. Mogu samo obećati 
jda ću se truditi, da ću, naravno zajedno sa svo- 

jim suradnicima, nastojati napraviti što više.
• Općinskim ćemo se problemima vratiti 

V u ovom razgovoru Recite prije toga, kako Vi 
i osobno gledate na sve što se posljednjih mjeseci 

događa u Hrvatskoj9
ej — Sve ovo ja smatram nastavkom »hrvat- 
5 skog proljeća«, doduše u nešto radikalnijem 
j obliku. Godine 1971. je izgubljena bitka, ali ne 
“ i rat. To je danas Jasno. Cjelokupna predizborna 

aktivnost i sami izbori predstavljaju za Hrvatsku
I pozitivan demokratski pomak koji je, uz to. pro- 

šao relativno mirno što smatram osobitim do-
1 bitkom. Valja shvatiti da su ovo prvi počeci de- 
p mokracije. a rekli su Još stari Latini »Omnia ini- 
| tia difficilia sunt« (»Svaki Je početak težak«), 
r Rekao sam vam maloprije, da sam devetnaest 

godina živio u šutnji i političkoj izolaciji, da sam 
zbog političke nepodobnosti bio diskreditiran.

I ali nisam revanšist. Valja zaboraviti neke stva.i 
L i početi ispisivati nove stranice hrvatske povi- 
I jesti. Bit će, naravno, nekih resorskih promjena, 
to je uostalom razumljivo, ali ja ću se osobno 
zalagati da se o svakom.čovjeku vodi računa. 
Demokrat sam i uvažavam svačije mišljenje.

II smatram, da se promjene mogu i trebaju do-

njacl. Ja, međutim, raspolažem informacijom, 
da se u pravcu Vodica pravi novi cjevovod duži
ne 12 km, izgradnja kojeg bi trebala koštati 
3 I po milijuna DEM. a rok izgradnje je 12 mjese
ci. pa bi mogao biti dovršen do početka iduće 
turističke sezone. Prikupljeno je već nekoliko 
ponuda izvođača radova, među njima je I jedan 
izvođač koji dovršenje radova nudi za 6 mjese
ci, ali odmah traži i kompletnu isplatu. Nosilac 
ovog posla je Gradski vodovod. Imamo i puno 
problema u mjestima na području općine sa 
strujom, posebno sa nlskonaponskom mrežom 
i to ćemo morati što prije rješavati.

Treba li posebno govoriti koliko nam nova
ca. znanja i vremena treba da riješimo problem 
zagađivanja? Šibenik Je sasvim sigurno najza- 
gađeniji grad u Dalmaciji, i teško je odmah pu
no napraviti. Ono što se može odmah, to je ug
radnja boljih zaštitnih uređaja, i na tome ćomo 
inzistirati. Na dulje vrijeme treba razmišljati 
o dislokaciji kamenoloma Vukovac, asfaltne ba
ze. pa I TEF-a, negdje iza brda. Na mjestu da

na Meterizama. Mi u Hrvatskoj imamo dva ma
gistralna pravca, mislim da prednost treba dati 
cesti Zagreb-Karlovac-Šibenik-Split. To je uvjet 
općeg napretka. U protivnom će južna Hrvatska 
ostati odsječena grana na stablu Iz kojeg neće 
moći crpsti nužne sokove. Ali, ni dalmatinsko 
zaleđe, ni sjeverna Hrvatska neće se moći raz
vijati ako se Iz te grane ne budu napajali po
trebnim sokovima. Uostalom, primorski gradovi 
su pluća cijele Hrvatske. Ta cesta treba, osim 
toga, primiti ogromnu masu turista s njemačkog 
govornog područja, a nužno je da ti turisti čim 
prije i lakše stignu na Jadran. Stoga mislim, da 
ovaj pravac ima prednost pred Jadranskom 
cestom, mada ni nju ne treba zanemariti.

Opskrba vodom nam je također veliki pro
blem, kako u zagorskom dijelu općine, tako 
l u priobalnom, posebno na području Murtera 
i Pirove a. Teško Je kazati što je u ovom trenutku 
moguće napraviti, sud o tome moraju dati struč-

našnje tvornice trebala bi hiti mikro stambena 
zona, ili marina, ili bi. recimo, neki inozemni par
tner mogao tu naći svoj interes, da možda razvi
je neku vrstu prerađivačke djelatnosti... Sve su 
to zasad samo razmišljanja, no nije da se. du
goročnije gledano, ne bi mogla i realizirati.

Što se tiče TLM-a, postupit ćemo na Isti na
čin, dakle najprije tražiti boljv zaštitne uređaje. 
A budućnost elektrolize zavisit će, prije svega, 
o opskrbi električnom energijom I o stanju cije
na aluminija na svjetskom tržištu, na koje je ori
jentirana proizvodnja aluminija. Valja počekat! 
da vrijeme pokaže, što će biti s aluminijskom in
dustrijom.

U Sf mom gradu je također puno problema, 
pa bih Ja ovom prilikom spomenuo samo neke. 
Smeće valja odvoziti noću, makar to i više koš
talo, opskrbu prodavaonica u središtu grada 
treba obavezno obaviti rano, u zoru, kako bi se 
izbjegle gužve. Postoji idejni projekt za uređe
nje stare tržnice I vrijeme je da se razmišlja

blema i mogućnosti njihova rješavanja. Poč«Hi 
smo s prilikama u kulturi, pa bih time i završio. 
Zalagat ću se za efikasnije rješavanje problema 
na arheološkom nalazištu Bribirska glavica, po
magat ću revitalizaciju tvrđave sv. Nikole i sv. 
Ane. naravno I stare gradske jezgre, te ustrajati 
na dovršenju izložbenog prostora u palači Ros- 
sinl.

• Puno je posla, što mislite koliko ćete moći 
napraviti?

— Rekao sam već. nastojat ćemo napraviti 
što više, mada Je jasno da će mnogi problemi 
zahtijevati dugoročnije rješavanje. Ne treba 
očekivati, da će sve biti riješeno preko noći.

• Spominjali smo maloprije ljude, resorske 
promjene, potrebu za stručnim kadrom Mnogi su 
ovih dana zabrinuti za svoja radna mjesta Revan
šizma kazali ste već. ne bi smjelo biti Neke pro
mjene ipak predstoje

— Svakako, neke će se kadrovske promjene 
dogoditi odmah, to Je neizbježno. Međutim, tak
vu će odluku donijeti Izvršno vijeće, moja Je fun
kcija prije svega reprezentativna i naredbodav
na. Ja ću se osobno zalagati za to. da rukovodi
oci pojedinih poduzeća, barem većina, ostane 
na svojim mjestima do isteka mandata. Nakon 
toga bi natječajem t^balo izabrati najbolje, ne 
po političkoj podobn^ti. tu kategoriju valja eli
minirati, nego isključiv^ po stručnosti i sposob
nosti.

• Na nedavnom zaje^hičkom sastanku Op
ćinskog odbora HDZ-a u Šibeniku i izabranih od
bornika. Vaš prijedlog kandfe^U za predsjednika 
Izvršnog vijeća nije prošao. |V«6 radilo o čovje
ku koji ne pripada Vašoj stram^S

— Točno, ja sam u tom šl<>č^|Mrihyatio 
mišljenje ostalih ljudi iz Str^k^Tfel^*>«wM||eije 
protiv stranačke Isključivomu. Moranfe’MKlro- 
kogrudni. nama u ovom trenutku prjje'šve^Jt-«- 
baju stručni ljudi. Predizbome je kam^anfa’go- 
tova i sada treba priči realizaciji stranačkog 
programa. »RES NON VERBA« (»Djela, a ne rije
či«), rekli bi stari Latini. Znate, to su Izreke »ta
re i preko 2 tisuće godina, ali i danas Jednako 
aktualne.

RAZGOVARALA.
ŽIVANA PODRUG
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PODUZEĆE -B. KIDRIČ- NA GRANICI MOGUĆEG

Neprivreda jer 
privredi - vuk

vona o rasterećenju privrede 

odavno zvone, a većina poduzeća je. 
dobrim dijelom i zbog toga, u financij
skoj krizi. Ako ovome i treba pripisati 
svojevrsni društveni -faux pas-. neiz
bježno je pitanje kada će on biti isprav
ljen., odosno usklađen sa suvremenim 
intencijama privređivanja. Za sada, jed
no je sigurno, privreda je bila i ostala 
-krava muzara- za sve opsežniji admi
nistrativni aparat i upravnosizovsku do
kolicu Ovo bi mogao biti i početak 
i kraj p.iče sa Zdravkom Petkovićem. 
generalnim direktorom Poduzeća 
TLM »Boris Kidrič-, koji o poslovanju 
govon -otvorenih karata- ne skrivajući 
i ne uljepšavajući stvarnost Racional
no procjenjuje tržište, financijsku 
i kadrovsku situaciju.

— Trenutna financijska situacija 
u Tvornici lakih metala gora je od one 
prošlogodišnje Mjere ekonomske po
litike Saveznog izvršnog vijeća, a prije 
svega zamrznuti tečaj dinara u odnosu 
na zapadnonjemačku marku, ostavile 
su negativan predznak izvoznicima 
posebno onim s velikom razlikom izvo
za lako je SIV pokušao takvu situaciju 
izbjeći, neosporno je da glavni teret 
stabilizacije u ovoj fazi nose izvoznici, 
što je. manje-više poznata stvar, nagla
šava Petković.

Privrednu stvarnost karakterizira 
i neizvršenje obaveza između kupaca 
। povjerilaca. odnosno sve veća nenap
laćena potraživanja i dugovanja, koja • 
za izlazak iz ovog svojevrsnog dužnič- 
I- 'g labirinta zahtijeva maksimalno 
majstorstvo, ili financijski krah. A -maj- 
- xstva- se najčešće isplate.

REFLEKS! TJEDNA

»Direktorski labirint«
K sasu je krizu osamdesetak 
[\j godina dr Josip Županov, 
b m poznati sociolog, označio 

kao situciju u kojoj se -ne 
može ni živjeti ni umrijeti«.

Prema mnogim privrednim ana
litičarima društvena svojina je da
nas ugrožena više nego ikad u po
slijeratnom penodu. Negativna aku
mulacija i umanjena reprodukcija 
društvenih sredstava doveli su u pi
tanje društvenu svojinu i samoup
ravne produkcijske odnose koji iz 
nje proizlaze Pitamo se, krije li se 
u samoupravljanju najveća slabost 
neefikasnog funkcioniranja podu
zeća i privrede u cjelini. Neprecizna 
odredba pravnog nosioca (titulara) 
vlasništva "proizvela- je -kvazivlas- 
ništvo- i »kvazi urpavljanje-, a jed
no drugo je dovelo u pitanje posto
jeći društveni sistem.

Dok danas društvo traži pravo 
titulara za vlasništvo prema sara
jevskoj TV-emisiji -Labirint- druš
tveno vlasništvo je izloženo opas
noj razgradnji i otuđenju. Umjesto 
da budu i glavni zaštitnici društve
ne svojine u poduzećima na čijem 
su čelu neki sarajevski direktori su 
postali prvi Novci- na tu svojinu. T 
direktori uz vođenje društvenog 
poduzeća u istoj djelatnosti otvara
ju vlastito poduzeće iti radnju. I dok

— Nenaplaćena potraživanja 
u Tvornici lakih metala dostižu danas 
iznos od 15 milijuna dolara (uključujući 
i kamate na dospjele obveze), dok 
TLM drugima duguje oko pet milijuna 
dolara, ističe Petković. Trenutno najvi
še dugujemo -Elektroprivredi" Hrvat
ske. oko devet milijuna dinara, ali smo 
na dobrom putu da kroz kompenzacij- 
ski posao s jednim našim velikim duž
nikom "Fer-importom- iz Zagreba, to 
dugovanje eliminiramo. Ipak, i pored 
problema, najveći dio svojih obveza 
prema domaćim i ino-partnerima iz- 
vršavama vrlo kvalitetno i uredno. Na- 
ravo. to podrazumijeva i korištenje kre
dita za pokriće nelikvidnosti, tako da je 
trenutno u opticaju deset milijuna dola
ra. koje kreditiraju -Jadranska- i -Split
ska- banka Ove kredite koristimo za 
izvršenje obveza prema jugoslaven
skim partnerima, a inozemne za uvoz 
sirovina

Problemi s likvidnošću, u posljed
nje vrijeme, umnoženi su i realizacijom 
prve faze modernizacije elektrolize, za 
koju ukupno treba izdvojiti oko 15 mili
juna dolara (do sada je izdvojeno oko 
5 milijuna) S obzirom na sve što je do 
sada rečeno, razumljivo je pitanje, da li 
je i jedog trenutka došla u pitanje is
plata osobnih dohodaka?

— Isplata osobnih dohodaka, ističe 
Petković. nije dolazila u pitanje Napro
tiv. i pored svih limita, i odobrenog po
većanja od 20 posto, osobni dohoci 
u TLM-u dostigli su prosjek od 630 
DM. što je znatno iznad općinskog, pa 
i republičkog prosjeka Kako sam ista
kao. to. također, utječe na likvidnost 
poduzeća, jer osobni dohoci, u bruto 
iznosu, odnose čak četvrtinu ukupnog

privatni biznis svijeta, prema prika
zanoj emisiji, društvena poduzeća 
su u kaotičnom predstečajnom sta
nju. Za privatni biznis koristi se -di
rektorski status«. redovno radno 
vrijeme, radne prostorije, telefoni, 
telefaksi, kola sa vozačem, sekre
tarice i si Direktori od društvenog 
poduzeća bez licitacije -uzimaju« 
kamione i druga sredstva za svoju 
privatnu firmu. Iz reporterovog raz
govora s radnicima proizlazi da 
radnici o svemu tome znaju Pone
ki radnik emotivno protestira radi 
male plaće i laganog umiranja nje
gove firme. Vidi se nemoć radnika, 
samoupravljača, društva (navodnih 
titulara društvene svojine) pred za
konskim -Čuvarima« te svojine. 
U ovo) sveopćoj krizi u kojoj je ob
jektivno teško nalaziti prava rješe
nja. kao i izlaze iz labirinta, izgleda 
da će iz ove diktature -podobnih- 
direktora nad -nepodobnim- radni
cima i stručnjacima -izuzetno pod
obni- (Čitaj oni koji su se znali -og- 
rebati- o društveno) izići s imovin
skim nasljeđem -ostavštinom- Ko
liko će ti isti ljudi u svojstvu vlasni
ka upravljača i menadžera biti prav! 
stratezi, treneri, poduzetnici i ma- 
heri za oplodnju vlastitog kapitala, 
odnosno ostvarenje vlastite zara
do?

prihoda (za osobne dohotke isplati se 
mjesečno oko četiri milijuna dolara).

Ovakav porast bruto osobnih do
hodaka nije samo rezultat pada dolara 
u odnosu na zapadnonjemačku marku 
(prije dvije godine mjesečni bruto- 
-osobni dohoci iznosili su oko dva mili
juna dolara), realnog porasta osobnih 
dohodaka, već i značajnog povećanja 
doprinosa iz ove kategorije prihoda. Is
pada tako da zvona o rasterećenju pri
vrede uzalud zvone, jer neprivreda, 
kao svaki pravi vuk. nerado mijenja 
ćud. Zdravko Petković tvrdi da optere
ćenja privrede, zapravo, nikad nisu bila 
veća i dodaje:

— Mi nikakva rasterećenja ne osje
ćamo i sva obećanja možemo shvatiti 
samo kao vrijeme buduće. Jer. neraci
onalnu društvenu nadgradnju, kako 
nekada, tako i sada, netko mora platiti. 
£ve dok se to ne razriješi priče o ras
terećenju privrede bit će samo priče. 
Teško je. naime, kazati da i te nepriv
redne institucije dobro žive, sve je to 
u suštini -sirotinja-, kao i privreda, ali 
je. za razliku od nje. puno neracional
nog i nepotrebnog. A zašto je odabra
na privreda, nije teško zaključiti. Op
ćinskim upravama je puno jednostavni
je uzimati od privrede, posebno od do
minantnog društvenog vlasništva, dak
le -ničijeg-. nego uzimati od nekoga 
tko objektivno može i treba da plati. 
Sasvim suprotono šibenska općina je 
vrlo jednostavno podizala porez na do
hodak. tako da je ovaj izvor u budžetu 
dostigao čak 80 posto ukupnih, dok su 
se porezi na dohodak privatnih podu
zetnika iz godine u godinu samnjivali. 
U toj oblasti, naravno, teže je raditi, tu 
vidite konkretnog čovjeka, s imenom

i prezimenom, dok su društvena podu
zeća, na neki način, samo bezimene 
»amorfne mase-, koje treba što više 
-oguliti-. Razmislite samo o fenomenu 
komunalnih naknada, koje su u privredi 
čak deset puta veće nego u neprivredi 
i domaćinstvima, pa cijena vode i tako 
dalje. Sve su to stvari koje treba radi
kalno preispitati.

Zbog svega toga, i činjenice da je 
funkcioniranje tržišta (u uvjetima do
govorne ekonomije) samo Šarena laza, 
privreda sve više upada u krizu čije ko
rijenje treba tražiti čak i u ovim, naiz
gled. sitnicama. A kad prestanu zvoniti 
zvona vidjet će se — kome je odzvoni
lo!

Još jedno pitanje, kada govorimo 
o TLM-u. zavrijeđuje pažnju — uvođe
nje evropskog radnog vremena na rad
nim mjestima koja to dopuštaju.

— U poduzeću, u vezi s tim. za sa
da nikakvi zvanični stavovi ne postoje, 
naglašava Petković. To. naravno, nb 
znači da ovo pitanje neće biti elabori- 
rano. Sada, međutim da je TLM. sa 
5.600 radnika, isuviše velik kolektiv za 
ovakav pokušaj, jer niz dogovora, prije 
svega s općinom, mora prethoditi to
me. podrazumijevajući, naravno, uskla
đivanje svih institucija javnog života. 
U protivnom, od čovjeka, dakle, radni
ka nemoguće je izvući maksimum uko
liko je opterećen nizom osobnih pro
blema.

Briga o radniku očituje se. trenut
no. na drugi način, kroz pravilnike 
o osobnim dohocima i stambenim od
nosima. koji su pred usvajanjem. Suš
tina pravilnika o osobnim dohocima je 
u tome da se poveća takozvani stimu
lativni dio u raspodjeli plaća i ukinu ne
ki dosadašnji elementi, koji su bili tipi

Piše: Petar GARDIJAN

-Truli kapitalizam- danas svim 
sredstvima pravne države jednako 
štiti privatnu, državnu, akcionarsku 
i druge oblike svojine od bilo kojeg 
napasnika. Onemogućeno je kapi- 
talitićkim direktorima, rukovodioci
ma i stručnjacima da znanje i po
slovne veze stečene u jednom 
poduzeću koriste u drugom bez 
obzira na to kojem vlasništvu pripa
da. samo ako je iz iste djelatnosti 
za dvije godine.

Zašto je sarajevski -direktorski 
labirint- tema ovog kritičkog os
vrta? Razlog je isti koji je ovu temu 
stavio u Jugoslavenski program 
TV-Sarajevo 17. svibnja 1990. godi
ne. Nisu samo sarajevski direktori 
maheri za privatni biznis koristeći 
svoj direktorski položaj u društve
nom poduzeću. Zar čitava -Juga- (i 
mi) nemamo takve mahere? Zar ih 
ne vidimo u našoj sredini? Možda 
nas i ne interesiraju sarajevski 
i drugi -Jugo- maheri ali bi nas si
gurno trebali naši, koji svoje ma- 
herstvo umjesto da pokažu u druš
tvenom poduzeću to rade ostvaru
ju u privatnom.

U tržišnoj utakmici poduzeća 

će uspješno moći voditi istinski 
poduzetnici, školovani menedžeri. 
pravi maheri. Jedno je pitanje pri
vatni biznis naših direktora koji su 
svoje namjere iskazali, a drugo te
že kako u ovom privrednom trenut
ku motivirati direktore društvenih 
poduzeća za utakmicu s opredije
ljenim privatnicima. Moramo biti re
alni da s današnjom direktorskom 
plaćom to nećemo iako uspijevati. 
Sve dok se u privatnoj firmi za sa
mo jedan radni dan može zaraditi 
mjesečna plaća direktora društve
nog poduzeća, dok najmanji privat
ni poduzetnici imaju nekoliko puta 
veća primanja od direktora velikih 
društvenih poduzeća, dok su nam 
direktori dovedeni u situaciju da 
svojim plaćama vrlo skromno spa
jaju početak s krajem mjeseca, dok 
voze "Fiće«. -Stojadine-, »Lađe«, 
kako možemo očekivati njihov za
nos i punu angažiranost za uspjeh 
poduzeća na čijem su čelu. Zar 
nam nije jasno da danas bez obra
zovanih i sposobnih menedžera 
i spoja diktature tehnologije i zna
nja ne možemo ništa očekivati 
u razmjeni s razvijenim svijetom.

čan izraz dogovorne ekonomije. Utr. 
dijelu privreda još može pomoć sro 
sebi i svojim radnicima. Ranjese^ 
mo, naglašava Petković, posetno j»- 
mulirao izvoz, posebno domaći & 
te, što je u realnoj ekonomiji 
jer riječ je o ukupnom trž®B«t» 
da i kapitala. Treba eliminiraš 
ni rad na normu (koji je upaAi^ 
bačaj, a ne i podbačaj i 
onima kojima je radno mjesto (u 
lu niže) normirano. Ne dolazi u oimn 
takozvani produženi rad. koji je. zapn- 
vo, odraz nesposobnosti rukovodila«; 
da organiziraju rad u redovnom rad
nom vremenu, pogotovo u situaciji to 
je 10 posto radnika TLM-a tehnoloSk 
višak. Radi se. znači, o prelijevanju ma
se osobnih dohodaka na Štetu onih ko
ji nemaju mogućnosti da rade u nora 
ili produženo, što rađa nezadovoljstvo 
i šteti međusobnim odnosima. Nw 
pravilnik eliminirat će dosadašnje m 
znatne razlike u pojedinim rangovm 
i istodobno omogućiti napredovao 
Čak u sklopu istih kvalifikacija radno 
ma izrazitih sposobnosti i zalagat 
U TLM-u su. zapravo, korištena isto 
tva razvijenih zemalja, eliminirajući a 
taj način staru praksu izmišljani 
-mokre vode- pod svaku cijenu, a 
ključio je Petković.

što se pravilnika o stambenim ot 
nosima tiče, novina je da je ovaj no 
jedinstven za cijelo poduzeće (do sat 
ih je bilo 15). što podrazumijeva jedi 
stvenu stambenu politiku. Međutr 
moguće je da će ovaj dokument to 
samo privremeni karakter, do usvaj 
nja stambene reforme, a ovogodisn 
raspodjela izvršit će se na bazi start 
pravilnika. U ovoj godini, naime, pred 
đeno je dva milijuna DM za rješavat 
stambenih problema zaposlenih, i 
čega će čak 90 posto sredstava biti- 
dvojeno za individualnu stambenu 
gradnju, koja je, naglašavaju u Tvor 
ci. racionalnija i omogućava više sta 
benih rješenja. Uz to. što je poseb 
značajno, bit će pokrenuta i akcija: 
ispitivanje iskorištenosti. odnosno 
upotrebe oko 1000 stanova dođjer 
nih radnicima TLM-a.

Problem tehnološkog viška, nag’a- 
sio je Zdravko Petković. bit će raz^®- 
šen tako da nitko neće ostati bez pla
će. ali bez radnog mjesta hoće. Ndc 
će dokupiti radni staž, a drigima će 
kroz otpremninu od 24 osobna dohot
ka. ili na neki drugi način, biti osigurar 
normalan život. Ako se zna 
radno mjesto košta oko lOtfiutaa^a- 
ra (uključujući plaće, topli obrc^. W 
voz i drugo), jasno je da se otpuštan 
tehnološkog viška, čak i uz spomenu! 
uvjete, isplati daleko više od njihovo 
zadržavanja na radnom mjestu. To f 
zapravo, prva, vjerujemo ne i posljec 
nja pobjeda nad propustima dogovo 
ne ekonomije i ekstenzivnog zapošlji 
vanja pod svaku cijenu. D. ŠOK<

U pretprošlom broju -Šiben
skog lista«« u članku »Alatka za 
pismene«« potkrale su se dvije 
grđške koje mijenjaju smisao tek
sta. Umjesto rečenice »Njihovi ar
gumenti, međutim, dovoljno jasno 
kazuju da krivce treba tražiti me
du onima koje okrivljuju*, treba 
»medu onima koji okrivljuju*. Nad
alje u istom tekstu piše da -šiben
ski katastar ima oko 600 parcela-, 
a treba -oko 600 tisuća parcela-.



TEMA TJEDNA
TKO ĆE I KAKO 
GOSPODARITI 
UŠĆEM RIJEKE 
KRKE?

Ušćem rijeke Krke kao uostalom 
i cijelom našom okolinom može
mo upravljati i vladati toliko do
bro i primjereno koliko ih dobro 

poznajemo — aksiom je od kojeg se 
krenulo u diskusiji za okruglim stolom 
tema kojeg je bila gospodarenje uš
ćem Krke, a koji je krajem prošlog 
tjedna organiziran u okviru proslave 
10. godišnjice osnivanja znanstvene je
dinice Instituta -Ruđer Bošković- na 
Martinskoj. Za okruglim stolom suče
ljavali su se znanstvenici tog Instituta 
koji su proučavali Krku, članovi Uprave 
Nacionalnog parka »Krka” te nekolici
na zainteresiranih šibenskih stručnjaka 
koji su svojom djelatnošću vezani za 
gospodarenje ušćem Krke.

U gospodarenju Krkom i njenim uš
ćem ne kreće se naravno ispočetka, 
jer se neke djelatnosti već razvijaju na 
tom području i razvijale su se još prije 
nego je one proglašeno Nacionalnim 
parkom dok su se neke tek predviđale 
Prostornim planom NP »Krka«.

Najznačajnije su nautički centar 
u Skradinu, razvoj marikulture u Pro- 
kljanu te izgradnja turističkih objekata 
kapaciteta dvije i pol tisuće postelja... 
Da li je takav privredni razvoj primjeren 
području kojem se razvija i koliko sve 
to zadovoljava kriterije što ih nameće 
institut nacionalnog parka? Na to pita
nje pokušavalo se u diskusiji odgovori
ti ali s vrlo polovičnim i nekonkretnim 
rezultatom... Marikultura — da ili ne?

Dragocjene znanstvene spoznaje 
o fizičkim svojstvima ušća Krke koje 
su osnovni preduvjet za gospodarenje 
tim područjem već postoje. Zahvaljuju
ći mnogobrojnim ispitivanjima što su ih 
proveli znanstvenici »Ruđera Boškovi- 
ća« poznato je. istakao je dr Tarzan 
Legović iz Instituta »Ruđer Bošković«. 
sve o toku vode u ušću Krke, o tom 
koliko dugo se ona na tom području 
zadržava, poznato je i ponašanje mno
gih zagađivala koja ulaze u Krku i vrije
me koje je potrebno da ona stignu do 
njenog ušća. Ispitivani su i slojevi slat
ke i slane vode u ušću Krke i način nji
hove izmjene kao i temperatura vode 
u različitim slojevima. Dakle, najveći 
dio onog što je neophoono znati po
sebno za razvoj jedne od osnovnih 
djelatnosti u ušću Krke — marikulture. 
Kada je pak o postojećem stanju 
u tom akvatoriju riječ, što i nije neka 
novost, ima mnogo manje mjesta za
dovoljstvu... Doktor Marko Braniča, 
znanstveni savjetnik u Institutu »Ruđer 
Bošković« upozorio je da je akvatorij 
Krke, bez obzira na vrlo nezaštićen 
prostor, zamjerivši Upravi Nacionalnog 
parka »Krka« da se na tom planu do
voljno ne angažira. Tu je prvenstveno 
mislio na to da je gotovo u isto vrijeme 
kada je područje rijeke Krke proglaše
no Nacionalnim parkom u njegovu 
srcu, u Skradinu izgrađena marina, ko
ja je vrlo opasna i štetna za taj vodeni 
sistem i kojoj tu ni u kom slučaju ne bi 
trebalo biti mjesto. Osvrnuo se i na us
vojenu mogućnost da buduća Jadran
ska autocesta presijeca NP »Krka« što 
rekao je. on. bez obzira na odlučnost 
politike i onih koje odluke donose Up
rava NP »Krka« ni u kom slučaju ne 
smije prihvatiti.

U diskusiji o osnovnoj temi okrug
log stola odnosno o gospodarenju uš
ćem Krke najkonkretniji je bio Davor 
Cukrov koji je najviše govorio upravo 
o razvoju marikulture u Prokljanu, na
pominjući da je za razvoj te djelatnosti 
najznačajnija izrada »Studije o prirod
nim karakteristikama i zagađenju akva- 
torija prokljanskog područja« što je ra
de znanstvenici »Ruđera Boškovića« 
a koja bi do 1991. godine trebala ko
načno dati iscrpan odgovor na pitanje 
da li je Prokljansko jezero prikladno za 
komercijalni uzgoj morskih organiza
ma i ako jest na kojim lokacijama 
i u kojoj količini.

— Na taj način, rekao je. odredit će 
se lokacije na kojima će se razvijati 
marikultura kako se ne bi narušila rav
noteža tog vodenog sistema. No. pri 
tome ne smijemo izgubiti iz vida činje
nicu da je marikultura nespojiva s fun
kcijama nacionalnog parka pa bi je 
prema mom mišljenju trebalo razvijati 
samo dok se ovo područje ne dovede 
pod kontrolu i dok se na njemu ne raz
viju atraktivnije djelatnosti a onda bi je 
trebalo ukinuti. Odustati sada od pla
nova razvoja marikulture, koja ipak 
predstavlja opasnost jer može zagaditi 
Nacionalni park, značilo bi prepustiti 
ovo područje kao i do sada bezobzir
nom iskorištavanju njegovih prirodnih 
resursa. Predstojeće jednogodišnje is
pitivanje znanstvenika Instituta »Ruđer 
Bošković« trebalo bi usmjeriti prema 
eksperimentalnom uzgoju školjkaša na 
lokalitetima za koje je istraživanjima
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već ustanovljeno da su za to pogodna. 
Uprava Nacionalnog parka ne bi se ni 
u kom slučaju trebala direktno baviti 
marikulturom već bi samo trebala poti
cati zainteresirane subjekte da se bave 
tom djelatnošću.

Cukrov je upozorio i na veliku 
opasnost za to područje od bespravne 
gradnje te krivolova koji je jako izraže
na u sprečavanju kojeg smo potpuno 
neefikasni. Doktor Braniča mu je, pod
ržavajući sve što je rekao, ipak zamje
rio što se usmjerio na marikulturu kao 
nespojivu djelatnost s postojanjem na
cionalnog parka a najveću opasnost, 
nautički centar u Skradinu nije niti spo
menuo. Istakao je da marikultura može 
dovesti do zagađivanja vodenog siste
ma samo ako se uzgajaju organizmi za 
koje je potrebno unositi hranu u vodu. 
Ali. kada je o uzgoju školjaka riječ tak
va opasnost ne postoji jer su školjke 
upravo svojevrsan filter za pročišćava
nje vode.

Ovce ili novce?
Direktor Nacionalnog parka »Krka«, 

Vinko Matošin, upozorio je da je Pro
stornim planom ovog Nacionalnog par
ija predviđeno da područje prirodnog 
fenomena dakle od Skradinskog mos
ta do Visovca bude nedodirljivo za bilo 
koju privrednu aktivnost dok je u zoni 
usmjerene zaštite, odnosno na pod
ručju od Skradinskog mosta do Šiben
skog mosta moguće razvijati određene 
privredne aktivnosti koje su tim pla
nom i predviđene. — Mi moramo uva
žavati i činjenicu — rekao je on — da 
u Parku postoje naselja i ljudi I c;i u nji
ma žive a mi taj život ne možemo zaus
taviti.

Jedno od osnovnih pitanja koje se 
nezaobilazno nametnulo u diskusiji 
o gospodarenju ušćem Krke bilo je 

i da li se taj dio s obzirom na postojeće 
stanje uopće može nazivati nacional
nim parkom i da li smo ga sposobni za
štititi i vratiti u jedno prihvatljivo sta
nje?

— U takvim diskusijama izgubili 
smo do sada puno vremena — rekao 
je Vinko Guberina — a nitko nije po
stavio pitanje zašto je Skupština opći
ne Šibenik od 1974. godine nastojala 
da se to cijelo područje proglasi nacio
nalnim parkom. Ocijenili smo da je to 
jedini način da se ono zaštiti i mislim 
da tu dileme više nema. One djelatnos
ti koje nisu kompatibilne s postoja
njem nacionalnog parka moramo iz 
njega izbaciti a one. a takvih sigurno 
ima. koje su kompatibilne u njemu raz
vijati. Ja sam. recimo, bio pobornik iz
gradnje marine u Skradinu jer smo ta
da smatrali da ćemo na taj način zašti
titi akvatorij Krke u koji su i prije iz
gradnje marine još više i to nekontroli
rano stalno ulazili i izlazili brodovi.

Darinka Radulovlć. uključivši se 
u diskusiju o tom pomalo već hamle
tovskom pitanju za Nacionalni park 
»Krka«, napomenula je, da je kao za
stupnik u Saboru tražila odgovor na pi
tanje je li moguće zbog lošeg stanja 
u Prokljanu. granice Nacionalnog par
ka »Krka« pomaknuti na Skradinski 
most. — Odgovoreno mi je, iz Zavoda 
za zaštitu prirode, da bi time Prokljan 
ostao potpuno nezaštićen i izložen još 
većoj devastaciji. Utješno je jedino to 
što bi prema Prostornom planu sva na
selja unutar Parka trebala najkasnije za 
dvije godine riješiti pitanje otpadnih 
voda koje sada intenzivno zagađuju 
vodu u Prokljanu.

Donekle ipak rasplinutu diskusiju 
za okruglim stolom pokušavao je stal
no usmjeravati i vraćati na osnovnu te
mu Ivan Rude iz Uprave Nacionalnog 
parka »Krka« sasvim određenim pita

K Guber/na

njem: »Mogu li znanstvenici na osnovi 
dosadašnjih spoznaja odgovoriti da li 
Prokljan može podnijeti razvoj posto
jećih i predviđenih djelatnosti na njemu 
— marinu, gradnju turističkih objekata 
kapaciteta 2 i pol tisuće te uzgoj ško
ljaka na čak 15 lokacija?

— Zanima me — rekao je on — da 
li bi Uprava Nacionalnog parka ili pak 
država morala nešto napraviti u Pro
kljanu. dovesti ga u stanje da on zado
voljava kriterije nacionalnih parkova. 
Da li ćemo razvojem tih privrednih ak
tivnosti u Prokljanu raditi nešto Što je 
inkopatibilno s pojmom Nacionalnog 
parka i moramo li se konačno odlučiti 
hoćemo li ovce ili novce — upitao je 
Rude..

Odgovor je samo djelomično dat. 
Ušće Krke je vrlo osjetljiv eko-sistem 
a u njemu se već i sada primjećuju ne
ke nepoželjne pojave kao što su anok- 
sija. odnosno pojava povremenog sni
žavanja koncentracije kisika u donjim 
slojevima ušća, što bi ako dođe do ve
ćeg zagađenja tog područja moglo 

' imati katastrofalne posljedice po život 
u njemu.

Zog toga trebamo biti krajnje op
rezni u bilo kakvoj privrednoj interven
ciji na tom području. Što se pak tiče 
pitanja o tomu da li Prokljan može bez 
posljedica podnijeti razvijanje predvi
đenih privrednih aktivnosti koje su 
predviđene Prostornim planom NP 
»Krka« na njega se, rekao je dr Brani
ča. može odgovoriti tek nakon što se 
izrade studije utjecaja na .okolinu za 
svaki privredni objekt koji se misli gra
diti. Sadašnje spoznaje, dakle, nisu do
voljne. Bez odgovora ostalo je i pitanje 
Davora Cukrova da li je Nacionalni 
p^rk ovakav kakav jest jedinstveni 

eko-sistem i da li on ubuduće u ovako 
parcijalnom obliku, odnosno u situaciji 
kada je veliki dio sliva Krke ostao izvan 
granica Nacionalnog parka, uopće mo
že ispuniti svoju funkciju. Tc je pitanje 
ponovio nekoliko puta ali nitko na nje
ga nije reagirao.

U raspravi o gospodarenju ušćem 
Krke nije zaobiđen niti problem zaštite 
Krke od otpadnih voda koje u nju ulaze 
a koje zagađuju, u velikoj mjeri, i njeno 
ušće.

— Rijeka Krka može se promatrati 
kao nezagađena rijeka, kao prirodni la
boratorij u odnosu na neke svjetske ri
jeke koje su industrijskim razvojem up
ropaštene — rekla je dr Vera Zutić iz 
Instituta »Ruđer.Bošković«. — Među
tim. rijeka Krka nije čista toliko koliko 
bi trebala biti budući da je Tiječ o Naci
onalnom parku. Zbog toga bi trebalo 
što prije riješiti problem prečišćavanja 
otpadnih vođa i to prvenstveno uz po
moć Evropske ekonomske zajednice 
U Krki je već primijećeno intenzivno 
cvjetanje algi da bi ako se voda ne za
štiti posljedice mogle biti kobne

Što je na kraju ponuđeno kao naj
značajnija smjernica za gospodarenje 
ušćem Krke? Konkretno, veoma malo 
jer su odgovori na najznačajnije pro
bleme tog područja ostali nedorečeni. 
Najdirektniji je bio Ivan Rude sa svo
jom prognozom — »Prokljan će se 
i dalje intenzivno eksploatirati i uništa
vati a granica Nacionalnog parka na 
kraju će najvjerojatnije biti buduća 
Jadranska autocesta« Znanstvenici ni
su prihvatili ovakav stav ah. ryku na 
srce, nisu nas svojim odgovorima i te
zama uspjeli uvjeriti u suprotno.

D. FERIC
Snimio: V. POLIC
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Opustjela 
gradilišta

Očekivalo se da će radnike "Jadrangradnje- morati ukloniti
radnici SUP-a, međutim, gradilišta u Pirovcu ostala su pusta

Slučaj Hafner- odnosno slučaj novosad
skog privatnog poduzeća -Jadrangrad- 
nja- ne samo da je postao mračnom mo
rom mještana Pirovca već ih je počeo me

đusobno dijeliti i sukobljavati' Zapetljani u dugo
godišnja nagađanja, informacije i dezinformacije, 
glasine i priče. Pirovčani su. ne uspijevajući pro
naći prave krivce i spriječiti dalju gradnju apar- 
tmanskih objekata, počeli tražiti krivce jedan 
u drugome i međusobno se optuživati.

Na nedavnom zboru mještana sazvanom up-. 
ravo zbog rješavanja -Slučaja Hafner-. u pomalo 
mučnoj i nedemokratskoj atmosferi pokušao se 
teret odgovornosti prebaciti na leda Mjesne za
jednice. posebno njene tajnice. Predsjedavajući 
zbora Zvone Dobrović pokušao je na brzinu elimi
nirati tajnicu Anku Meić. suspendirati je na sa
mom mjestu i odmah imenovati novog čovjeka, 
zaboravljajući da se to mjesto popunjava natječa
jem Stekao se dojam da su takvi potezi predsje
davajućeg proistekli uglavnom iz želje da se smi
jem mjesna vlast prije regularne demokratske 
smjene koja slijedi za mjesec dana.

Rješavanje -Slučaja Hafner- bilo je bačeno 
sasvim u drugi plan, iako je to bio jedini razlog 
sazivanja zbora. Takvim nastojanjima suprotstavi
la se Barka Erak. predsjednica Savjeta MZ. traže
ći da se izneseni zahtjevi argumentiraju a insinua
cije dokažu Sastanak je više govorio o odnosima 
u Pirovcu nego o problemu gradnje apartmana 

o kojem se. uostalom, i nije imalo više što novo 
reći Činjenica je da.je -Jadrangradnja- nastavlja
la radove unatoč nalazima inspekcija i važećim 
zabranama Skupštine općine Šibenik, usprkos 
masovnim protestima stanovništva čitavog za
padnog dijela općine.

Naravno. Pirovćanima se nametnulo i neugod
no pitanje — uz čiju podrušku Hafner radi, tko 
ima moć da Hafnera učini nedodirljivim i omogući 
mu gaženje svih zakona i odluka legitimnih orga
na vlasti. Nemoć da se pronađu odgovori na ta pi
tanja izazvala je revolt među prisutnima, a očita 
nemoć pa i. prema njihovu mišljenju, nesposob
nost općinskih službi da provedu vlastite odluke, 
natjerala je Pirovčane da sami preuzmu stvari 
u svoje ruke. Konačno je zaključeno da mjesna 
administracija u suradnji s organima SUP-a spri
ječi nastavak, gradnje apartmana te prisili Hafnera 
da MZ plati sve ono što je za legalno sagrađene 
objekte morao platiti. Sudbina ilegalnih zgrada za 
Pirovčane je jasna i zna se što slijedi.

Prvi dio tih zaključaka, međutim, nije trebalo 
provoditi. Od ponedjeljka ujutro u Pirovcu više 
nema radnika -Jadrangradnje-. Stječe se dojam 
da je Jozef Hafner odustao od dalje gradnje u Pi
rovcu. ali to nije razriješilo posebno imenovanu 
radnu grupu dužnosti da stupi s njim u kontakt 
i naplati dugovanja. Očito, nastavak ipak slijedi

D F.

SKRADIN

Izrađeni prostorni 
planovi

Generalni i provedbeni planovi Skradina za
vršeni su prije nekoliko dana, a proteklog tjed
na -zeleno svjetlo- dobili su u raspravama na 
Komitetu za komunalne poslove i Izvršnom vije
ću Općinske skupštine Kada u roku od petna
est dana završi i javna rasprava u Skradinu koja 
započinje u ponedjeljak, time bi trebala konač
no. biti stavljena i točka na -zrakoprazni- pro
stor prilika u Skradinu obilježenih trvenjima, po
larizacijama u vlasti. I na kraju, čak i izvjesnom 
devastacijom nastalom bespravnom izgrad
njom.
Ono najvrednije što je izrada planova Skradina 
donijela sigurno jest autonomnost urbanističke 
struke i projektanata šibenskog -Prostora- koji 
su planove izradili. Izdignuvši se dakle, iznad 
sitnih interesa subjekata u Skradinu, ti planovi 
daju projekciju mjesta kao centra i glavnoga 
ulaza u Nacionalni park do 2015. godine, a na 
temelju Prostornog plana Nacionalnog parka 
donesenog krajem 1989 godine i nekoliko spe
cijalističkih studija — od sociološko demograf
ske pa do studije graditeljskog nasljeđa. Kakav 
je Skradin danas, i kakva mu je. s druge strane, 
perspektiva?

Sedamsto i trideset stanovnika (samo jedno 
dijete jasličke dobi!), mnoštvo napuštenih sta
nova i kuća, nerazvijena infrastruktura, ekološki 
problemi, nedostatak školskog i vrtićkog pro
stora — ukratko, umirući grad u kojemu je jedi
na konstanta — visok postotak iseljavanja. Oni
ma koji su možda očekivali više, pa tako i dijelu 
skradinskog javnog mišljenja, možda se broj 
stanovnika kojega urbanisti planiraju ovim dvo
ma dokumenata čim premalenim, ali sociološka 

PUP i GUP Skradina sadrže 
projekcije mjesta do 2015.9^ 
dine. Autori, urbanisti šiben
skog »Prostora« u njihovoj iz
radi izdignuli su se izvan svih 
politikantskih prilika koje ž 
u proteklim godinama »vlada
le« Skradinom
studija zaustavlja mjesto na tisuću duh Ta■ 
maksimalan broj, idealan za osnovnu 
planova sačuvati izvornu sliku naselja 
ima cjelovitu i skladnu vizuru. U skladu su 
velik broj napuštenih objekata otvara moj* 
nosti za turizam i predstavlja ogroman poteto 
jal za revitalizaciju. Planirano ih je pedeset i se
dam, bez ijednog novog, pa će se transiormao 
ja crpiti samo iz postojećeg fundusa zgrada is
točno od uvale Rokovače planovi predviđa 
hotel od 200 ležajeva uklopljen u prostor ACY- 
-eve marine, od kulturnih sadržaja ucrtana je ot
vorena pozornica, izgradnja sportske (ton 
u okviru postojeće škole, proširenje 
ne stanice, izgradnja autobusnog kotom 
benzinske crpke i prostor operativne 
jesen je. nadalje, parking za autobuse i osdn 
automobile na samom obodu naselja, a gotoa 
je i precizna analiza graditeljskog fonda po ob
jektima. s mogućim intervencijama. Od razvoj 
infrastrukture predviđeni su prečistaći i trafc- 
-stanice. Tu su dakle, svi preduvjeti da se -me
daljonu na Krki- vrati izgubljeni rubin. A na to 
upućuju i sve aktivnosti koje ka tome poduzima 
Mjesna zajednica Skradin.

B PERIŠA

BK&Kdrn/ška panorama

Piše: Slobodan 
GRUBAČ

Od svih nas istina je 
postala najjadnija 
u našoj zemlji. Svi 

tvrde da se bore za istinu, 
svi su uvjereni u neku svo
ju vlastitu istinu. Dovoljno 
je uzeti nekoliko novina pa 
da se uvjerimo kakva nam 
je istina i etika. Mržnja, 
svemoguća i sveprisutna 
mržnja zasljepljuje naše 
vidike, navlači beznađe na 
horizontu, ljulja nas iz te
melja, dušu da nam zarobi 
i da nas iščupa iz ljudskog 
roda. Odakle tolika 
mržnja, taj pakao i rđa du
še? Tko nas je toliko tro
vao? Tko to od čovjeka či- 
rfi nen a stado od SkUDine

ŽENAMA PRISTUP ZABRANJEN
ljudi? Mrzitelji, a mrzitelji 
su uvijek duhovni invalidi, 
skupina mrzitelja u sva
kom narodu su njegov naj
niži stupanj, njegov otpad, 
njegova pritajena atomska 
bomba. Promatrajte sve
moguće falsifikatore
u štampi i knjigama, pro
matrajte sugovornike
u kavanama, vagnite po
znanike. pa ćete osjetiti 
kako se narod zblentavlju- 
je, manipulira, krivo uvje
rava, te koliko nam naše 
najšire mase (pučanstvo) 
malo znaju i kako ih je la
ko zloupotrebiti, uvjeriti 
i obraditi. Mislim na opće 
ljudske stavove, najosnov- 
nija znanja I iskustva bez 
nekakvih političkih uvjere
nja. Doduše i Krleža je re
kao, da povijest nije nikad 
bila učiteljica života. Čov
ječanstvo to zaista nikada 
nije ni postiglo. Očito ie, 
danas nam treba poznava
ti povijest, danas nam tre
baju historijska i ljudska 
iskustva, danas treba vo
ljeti, govoriti o ljubavi, da
nas nam. treba, bratstva.. 

danas nam treba vjere 
u ljude, sada nam treba 
prijateljstva, ovog trena 
i uvijek nam treba srca, ali 
i navike da slušamo, pusti
mo da se govori i da čuje
mo jedni druge. Mudraca 
i mirotvoraca imamo u po
vijesti svih naših naroda. 
Oni su ostali ponos, Istin
sko narodno sjećanje, his
torijsko kolektivno pamće
nje te idol generacija. Mi
rotvoraca nam treba ovog 
časa, mudraca nam treba 
ovog trena.

Konačno smo dobili 
I podatke o izborima, jer 
su nam izbornu komisiju 
nekoliko puta spominjali 
u TV emisijama. HDZ je 
pobijedila pa će od dosad 
izabranih 85 odbornika 
imati 57 svojih, SKH-SDP 
ima 9 odbornika, Savez 
socijalista 4, SDS 4, Savez 
sindikata 5, Savez omladi
ne 1 te 5 nezavisnih od
bornika. Uskoro ćemo vi
djeti prilikom konstitucije 
te izbora funkcionara kako 
su odbornici opredijeljeni. 
Uzbuđenje- - je - đoAMSn 

vrhunac oko podjele fun
kcija, javljaju se nagađa
nja, a to se događalo i me
đu komunistima. Pojavlju
je se konkurencija, razila
ženja i pogodbe. Što je to 
novo na kugli zemaljskoj? 
Treba naknadno izabrati 
još desetak odbornika. 
Spomenimo da se također 
ponavlja isto. Među kandi
datima je za zastupnike 
i odbornike predloženo 
deset žena. Izabrane su 
samo dvije u Vijeću udru
ženog rada. Polovica broj
čano i više od polovice 
čovječanstva, bolja polovi
ca čovječanstva dobila je 
samo dva odbornička 
mjesta. Jedna je odborni- 
ca iz konfekcije »Krateks« 
— i još jedna iz tipično 
muškog kolektiva »Jad- 
rantransa«. Nekada su bar 
kao ukras propuštene 
u pojedine forume. Gos
pođe. gospođice, dame, 
drugarice, ljepotice, očito 
još uvijek ne pripadaju 
sloju političara, upravlja
ča. nitko ih napravo ne bi

ra pa ni one same sebe. 
Nakon izbora stradala su 
dva vola koje su hadeze- 
ovci ispekli u Drinovcima 
i Oklaju, pa tako proslavili 
svoju izbornu pobjedu. Za 
vrijeme stare Jugoslavije 
tako su častili pojedini bo
gatiji kandidati i to prije iz
bora radi glasova, a na sa
me izbore zalijevali narod 
vinom. Ah, šta je to novog 
u svijetu? Zbog kašnjenja 
izbornih rezultata evo I mi 
moramo kazati da je izab
rano 86 odbornika. Uglav
nom sada predstoji zatra
žiti tumačenja, jer prošli 
odbornički sastav nije pri
premio izmjene i odredni
ce o načinu sazivanja 
skupštine. Njihov sastav je 
u zadnjoj godini bolovao 
zbog kvoruma. Sada ug
lavnom vlada nestrpljenje 
kako će sve skupa izgle
dati, bar možeš legalno ra
diti i djelovati kao opozici
ja.

Drniški kulturni doga
đaji odvijaju se filmskom 
brzinom. Pretprošli tjedan 
fmati-emnlTlnvhii dnkumA- 

nata i fotografija iz raz
doblja 1918. do 1921. godi
ne za vrijeme ta/i/ans*^ 
okupacije Drniša. Prošlog 
tjedna otvorili smo najsuv
remeniju biblioteku u no
vom Domu kulture sa 650 
četvornih metara najsuvre
menijom opremom i kom
pjutorom. Uz to smo raz
gledali izložbu Likovne 
sekcije »Podravka 72« ko
ja je kao likovna kolonija 
započela djelovati na Roš- 
kom slapu. Uslijedila je iz
ložba političkog plakata 
u različitim periodima 
Drniša. Vrijedni amateri 
KUD-a »Sloga« iz Pakova 
Sela dobro su se oznojili, 
jer je ekipa Zagrebačke 
televizije snimala emisiju 
s njihovim programom od 
pola sata.

Sada nam ostaje još 
nekoliko dana za predvi
đanja i pogađanja oko no
ve općinske vlade. Time 
će radoznalost biti zado
voljena, pa i pojedine že
lje. Javit će se i razočara
nja onih Jtp. nisu uspjeti« 
RH Ao i cliAdAĆi izbori.



mjeri vlastitog članstva
Sveopća kretanja i promjene u društvu, sva

kako nisu mogle zaobići ni Sindikat. Zapravo nje
govo je članstvo već poodavna težilo njegovu mi
jenjanju. no po sili konstelacije dojučerašnjih sna
ga a zatiru i inertnosti koja je bila zahvatila gotovo 
svaki segment društva Sindikat je tavorio takav 
kakav jest. A takav kakav jest odgovarao je samo 
onima čija je bio produžena ruka — Partiji na 
vlasti. Potpuno bezlična organizacija, ponajčešće 
smještena dijametralno od radničke klase, uvijek 
spremna, po logici stvari, na propovijed i popova - 
nje. Ili, potkrepljeno riječima jednog od rijetkih ju
goslavenskih istraživača i poznavalaca Sindikata 
dr. Branka Pribičevića: -U real socijalizmu Sindi
kat je sveden na vlastitu karikaturu, sluganstvo 
i najobičniju transmisiju vladajuće partije«.

Novi val željom da se promijeni sve postojeće 
stigao je dakle, i do Sindikata. Doduše prilično se 
valjajući tako da će proći još dosta dok ne udari 
u nešto tvrdo. Reforma je, to je sigurno, stavljena 
na čvrste noge. Jasno je što se želi. Potpuno dru
gačiju organizaciju bolje rečeno, moderan, sa
mostalan, izvanstranački, dobrovoljan i interesni 
Sindikat koji bi se kao nezavisni, nesputani činilac

CILJ SOCIJALNE POLITIKE 
- KORAK K SOCIJALNOJ SI
GURNOSTI ISREDNJERAZVI- 
JENIM DRŽAVAMA EVROPE

U 1990. godini tražimo od nove vla
de i Sabora cjelovite programe razvoja 
društvenih djelatnosti.

U Hrvatskoj — najkasnije do kraja 
kolovoza ove godine socijalni programi 
za radnike koji su višak, za radnike koji 
su privremeno nezaposleni zbog steča
ja, za one koji traže profesionalnu za
poslenost i za osobe koje se teže za
pošljavaju.

Pravo na socijalnu pomoć i pojedin
cima i grupama u skladu s Programom 
socijalne sigurnosti u Hrvatskoj. To Je 
obaveza države.

Bez prihvaćanja »programa sigur
nosti radnika« ne može biti otpuštanja 
radnika u poduzećima I Organizacija
ma. U protivnom, koristit ćemo se svim 
sredstvima sindikalne borbe.

Dječje dodatke za svu djecu u Hrvat
skoj.

Za svoje članove bit će organizirani 
razni oblici pomoći: kolektivna osigura
nja kroz svojevrsnu »sindikalnu penzi
ju«, osnivanje štedionica, sindikalne 
banke, sindikalna poduzeća, potrošač
kih zadruga I dr.

slobodno angažirao u borbi za interese onih čiji 
je predstavnik. Moglo bi se reći, da je to kratak 
sažetak onog što stoji u paketu sindikalne ponu
de — temeljnim zadacima Sindikata za razdoblje 
od ove do i994. godine — glavni moto kojeg je 
ZAJEDNO SMO JAČI. Paket je isporučen i prihva
ćen na nedavno Osmom tj. Prvom kongresu Sa
veza samostalnih sindikata Hrvatske za razliku od 
Statuta na koji će se morati još počekati najma
nje pola godine. Do tada će važiti privremena sta- 
tutarna odluka.

Da se ne bi stvarala zbrka i da se možda ne bi 
pomislilo da su sadašnja općinska vijeća nelegi
timna valja kazati da ona i dalje djeluju kao i do 
sada. Dakle, ne ukidaju se, ali mogu fuzirati od
nosno koordinirati sindikalnu aktivnost više ma
njih općina i shodno broju članova smanjiti kadar 
na najmanji mogući broj. Članarina, također osta
je ista, 0,60 posto s tim da će to u dogledno vrije
me, po novom Statutu biti najmanji iznos izdvaja
nja. Čuje se i prijedlog da ona bude 1.5 posto no 
svakako da postoji mogućnost još veće stope 
ovisno o interesu članova. U svakom slučaju 
s članarinom se plaćaju raznorazne usluge: kredi
ti i ostale pomoći sindikalne banke, mogućnost 
školovanja i doškolovanja, uključivanje u razne 
sindikalne aktivnosti, usluge SPRESSA koji uz 
pomoć pet telefona nudi pomoć i odgovore eko
nomista. sociologa i pravnika itd, itd.

Premda će, do donošenja Statuta, u sindikal
nim vijećima u neku ruku zaista važiti status quo 
očekuje se da će ona pratiti osnivanje i organizi-.

Dosadašnji Sindikat, slažu se svi njegovi članovi, bio je radnič
ki toliko koliko je mogao biti kao transmisija vladajuće partije 
9 Novi bi trebao biti samostalan, vanstranacki, dobrovoljan 
I interesni i kao takav nezavisan činilac koji se slobodno anga
žira u borbi za interes onih čiji je predstavnik < Put do njega 
otvoren je »sindikalnom ponudom«« (temeljnim zadacima Sindi
kata do 1994 ) što ju je pod parolom »ZAJEDNO SMO JAČI«« pri- 
hvatio nedavni Prvi kongres Saveza samostalnih sindikata 
Hrvatske

SVAKI RADNIK DO STA
NA

Do 1994. stvoriti uvjete da svaki mla
di radnik najkasnije u pet godina od za
pošljavanja osigura stanovanje s naj
nužnijim standardom.

Iz cijene gradnje novih stanova Is
ključiti komunalne i druge doprinose. 
Cijena prosječnog dvosobnog stana 
— najviše sedam prosječnih godišnjih 
radničkih plaća.

Kreditni uvjeti takvi da se s trećinom 
opterećenja «plaće pojedinca u dvade
set godina može isplatiti stan.

Zakonskim osiguranjem vlasnika 
stanova i drugim uvjetima potaknuti da
vanje zasebnih praznih stanova u naj
am.

ranje te koordinirati rad novoosnovanih organiza
cija samostalnih sindikata i povjerenika, koje će. 
računa se. imati svako poduzeće Sindikalni po
vjerenik će, kako stoji u sindikalnoj ponudi ZA
JEDNO SMO JAČI, kao spona između poslovod
stva i radnika uživati zakonom osigurani imunitet, 
neće ga biti moguće preraspodijeliti, uvrstiti me
đu višak, disciplinski ga goniti, snižavati mu osob
ni dohodak ili ga na drugi način stavljati u nepo
voljan položaj. Imunitet sindikalnog povjerenika 
na osnovi sindikalnog rada trajat će još dvije go
dine nakon prestanka mandata. Ukoliko budu ne
zadovoljni njegovim radom, radnici ga u svakom 
trenutku, na civiliziran način mogu i smijeniti 
i izabrati novog. Prostorne i druge uvjete za rad 
povjerenika i sindikata poduzeća, u skladu Rezo
lucijom Evropske sindikalne konfederacije, osigu
ravat će poslodavac odnosno poduzeće. Usput 
rečeno, svi novoosnovani samostalni sindikati 
trebali bi naći sebe u Savezu samostalnih sindika
ta na razini Republike povezujući se s njim izrav
no ili posredstvom Općinskog vijeća, ako za to, 
naravno uopće budu imali interesa.

Da će svi naši općinski zahtjevi, primjedbe 
i sugestije kad je u pitanju Sindikat doista i stići 
do uha Republičkog vijeća brinut će se ubuduće 
čak dva kandidata — Ante Čolak i Stipe Ćićmir pa 
smo tu, što bi se reklo imali dosta sreće, jer i ne
ke druge, veće općine prošle su dosta lošije 
— samo s jednim zastupnikom.

EKONOMSKI I TEHNOLOŠKI 
VIŠKOVI RADNIKA - IZLAZ 

NIJE U BESPOSLENOSTI

Višak na jednom mjestu — zaposlen 
na drugom mjestu.

Uvijek pravodobno (a najkasnije 
u roku od mjesec dana) obavještavanje 
radnika, sindikata odnosno sindikalnih 
povjerenika i nadležnih državnih organa 
o namjeravanim viškovima i priprema
nje detaljnog programa za njihovo pre- 
zapošljavanje.

Zahtijevamo ista prava I sigurnost 
za sve radnike koji su višak bez obzira 
na uzroke (tehnološki, ekonomski i dr), 
radnicima koji se iskazuju kao viškovi 
naknada u visini od 75 posto tarifnog 
stava u kolektivnom ugovoru.

Sto je Sindikat sebi zacrtao za naredne četiri 
godine? Najprije, kratkoročne i prioritetne zadat
ke od kojih je važno izdvojiti ostvarivanje svih 
prava iz rada i na osnovi rada, te sloboda rada, 
pravedne plaće i dostojne zarade čime se osigu
rava pristojno življenje radnika i njegove obitelji, 
socijalna sigurnost i stalno podizanje kvaliteta ži
vota, zalaganje za primjerene radne i životne uv
jete. pravnu sigurnost svakog radnika i sindikal
nog povjerenika, sudjelovanje radnika u upravlja
nju te razvoj samo upravi iania

Dugoročni zadaci i ciljevi Sindikata izgledaju 
ovako borba za evropsku kvalitetu življenja, stva
ranje « korištenje društvenog vlasništva (osniva
nje sindikalne banke, otvaranje tisuću malih pod
uzeća od 10 do 300 zaposlenih, zauzimanje za 
koncept legaliziranja tzv. -sive ekonomije- i ko
načno mogućnost stvaranja radničkih komora 
s zaštitničkom funkcijom po osnovu rada, obra
zovanja. prekvalifikacija, socijalne sigurnosti rad
nika i dr. Svakako da je od spomenutih prioritet
nih zadataka najznačajniji onaj o utvrđivanju real
ne cijene rada u cilju osiguravanja reprodukcije 
radne snage, ne toliko odnosa pcnude i potraž
nje Opredjeljenje je i Kongresa, podsjetimo se. 
da do 94. godine ostvari realnu cijenu rada, izra-
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Mi smo 
tjednik 
»SINDI
KALNA 
J A V - 
NOST«.
Ovaj list izrasta 
iz »Radničkih 
novina« i nada
lje će komunici
rati sa najširom 
sindikalnom 
javnošću, a uvo
đenjem novih 
sadržaja i novim 
vizuelnim iden
titetom preten
dira da bude gla
silom suvreme
nog, zaposlenog 
čovjeka.
Mi želimo biti 
novina koja će 
odgovoriti na 
zahtjeve vreme
na.

TELEFONI JAVNOSTI
Sa željom za 
kval itetnom 
dvosmjernom 
komunikacijom 
i kako bismo za
jedno uređivali 
našu zajedničku 

novinu otvara
mo telefonsku li
niju svakodnev
no od 10 do 15 
sati a u značaj- 
nimsituacijamai 
duže.

Telefon javnosti 
treba i može biti 
linija na odgovo
re do kojih biste, 
inače, puno teže 
dolazili.

žen u prosječnog radnika srednjerazvijemh ev
ropskih država. Već sada zatraženo je da počet
na cijena najjednostavnijeg rada ne može biti is
pod 400 DEM. odnosno 2.19 DEM po satu što se 
tiče prosječne plaće u Hrvatskoj u ovoj godim 
Sindikat stavlja limit na protuvrijednost od 700 
DEM Uz to traženja idu za tim da regres za go
dišnji odmor ne može biti manji od prosječne p«a- 
će radnika u privredi, a kolektivnim će se ugovori
ma nastojati izboriti za trinaestu (regres) i četrna
estu (udio radnika iz dobiti poduzeća) plaću.

Da Di se sve ovo. i mnogo toga drugog iz sin
dikalnog programa ostvarilo preduvjet su radikal
ne promjene. Neke su već započele, a neke će 
tek stići. Dakle, da će mnogo toga dobiti kasnije 
nakon ustoličenja nove republičke vlade a za upi
tati se je već sada, samo u dobroj volji da će sve 
biti tako kako stoji na papiru, možemo b. ovakv 
kakvi smo ponijeti takav teret. Sindikalni ciljevi 
nače a i zadaci su evropski, svjetski No. jesmo i 
i mi koji njima težimo.

ZNANJE 1 SPOSOBNOST 
— SIGURNOSI ZAPOS

LENJA

Tražimo da država stvara uvjete za 
novi sistem obrazovanja i stručnog 
stalnog usavršavanja mladih za rad, te
kuće stručno i funkcionalno osposob
ljavanje zaposlenih.

U kolektivnim ugovorima osigurat će 
se pravo na stručno i funkcionalno ob
razovanje te osposobljenost u sklopu 
ukupnog radnog vremena i na trošak 
poduzeća-

PRETPLATOM
na SINDIKALNU 
JAVNOST dobiva- 
te:
1. Najaktualnije 
informacije iz sin
dikalne organizaci
je
X Odgovore i sav- 
jete na sva pitanja 
iz domene svih ' >1- 
nijih socijalnih i 
radničkih prava i 
to na najjednostav
niji i najbrži način 
3. Precizne infor
macije sa tržišta 
rada
4. Kvalitetnu og
lasnu informaciju 
gdje će, koliko i ka
da. biti najveća sni
ženja robe široke 
potrošnje, preh
rambenih proizvo
da itd.
Pretplatite se tele
fonom, nazovite 
nas na
(041) 410-111/kuć
ni 226 ili 413-4S6 ili 
416-468. mi smo 
novina koja odgo
vara na zahtjeve 
vremena.

Naprosto nazo
vite, postavite 
pitanje i u slje
dećem broju 
pročitajte odgo
vor.

Dakle, nazovite 
(041)410-111/ 
kućni 144 ili 259 
ili 413-486 
ili 416-468.



ft 1/ ak0 ,e 1 b'*° naiav*ieno« 
A iv u četvrtak, svibnja 

■ u Medicinskom je centru.
W a na inicijativu Predsjedništva 
ft šibenske podružnice Zbora li* 
£ ječnika, održan jednosatni 
_ štrajk upozorenja. Time su, naj- 
ft kraće rečeno, šibenski liječnici 
ft prosvjedovali zbog neispunje- 

nja njihovih, ranije izrečenih za* 
htjeva. Uz one kojima se, želi 

• promijeniti postojeća, za njih 
ft neodrživa situacija u Medicin- 
a skom centru, uključujući mate* 
J rijalni položaj zdravstvenih rad- 
ft nika, kadrovsku i stambenu po- 
ft litiku, nabava i supstitucija op- 
a reme te način vođenja kirurgije 

i ostalih odjela, na listi zahtjeva 
ft stoji kao posljedica lošeg i ne- 

odgovornog rada i ostavka ru- 
J kovodeće strukture te raspuš- 
ft tanje bolničkog savjeta. Tokom 
ft proteklog tjedna ostavku su 

podnijeli dvojica direktora, dr.
J Paško Blažević. direktor 
ft OOUR-a »Primarna zaštita« 
ft i dr. Edi Baica, direktor »Bolnič- 

kog OOUR-a«. Službeno one 
® nisu potvrđene budući da se 
ft zbog nedostatka kvoruma, 
ft Savjeta tih OOUR-a nisu sasta- 
a h

Inače, štrajk upozorenja 
ft protekao je prilično tiho. Pred- 
ft sjednica Predsjedništva Zbora 

liječnika dr. Alenka Jurić isko- 
ristila je priliku i pedesetak pri- 

ft sutnih »štrajkača« upoznala 
ft s Nacrtom Statuta budućeg sa- 

mostalnog Sindikata liječnika 
Hrvatske, a dr. Josip Batinica, 

ft delegat u Zboru liječnika Hrvat- 
ft ske s procedurom koja pretho- 

di organiziranju njihovog stru- 
kovnog Sindikata, osnivačka 

ft skupština kojeg je sazvana za 
ft konac lipnja.

štrajk upozorenja okončan 
je bez ikakvih konkretnih za
ključaka. a potom, na traženje 
ravnatelja Centra, dr. Branka 
Sruka prerastao u sjednicu 
Zbora liječnika. Dr. Sruk je. ko
mentirajući, na neki način cijeli 
postupak Zbora, a posebno 
prema njemu, kao ravnatelju 
dao do znanja da ni pod koju 
cijenu ostavku neće dati i da 
samim tim štrajk upozorenja 
može odmah prerasti u pravi 
štrajk.

»U ovim uvjetima nikakvi 
štrajk upozorenja me ne može 
prisiliti da potpišem ostavku jer 
bi samim tim potpisao i prizna
nje sveg onoga za što me kle
vetale: da sam netolerantan 
i čovjek koji nije štitio interes 
ostalih radnika, te da sam kri
minalac« — ističe dr. Branko 
Sruk naglašavajući kako se. ba
rem u ime morala i ljudskog 
prava, nadao da će dobiti pis
mene primjedbe, optužbe i za
htjeve liječnika, ilo, pošto to ni
je dočekao uskraćena mu je 
i mogućnost da argumentirano 
obrazloži i pobije sve ono što 
mu se spočitava.

»Ali. pitanje cijena, gubitka, 
kredita za osobne dohotke, 
manipuliranje natječajima za 
specijalizante, sprečavanje is
trage SUP-a, glavna riječ oko 
nabave opreme, zloupotreba 
položaja, nesavjestan rad, šika- 
niranje radnika, osobna, mate
rijalna i druge koristi — to ne 
mogu priznati i spreman sam 
još uvijek otvoreno razgovarati. 
Spreman sam na realnu ocjenu 
mog dvoipogodišnjeg rada 
i tek, na osnovi toga, podnijeti 
ostavku. Uostalom, otkud ga
rancija ostalim 1.600 radnika da 
je u njihovo ime grupa od tride
set ljudi ispravno ©klevetala 
i nekog protjerala« — pita se. 
među ostalim Sruk, i traži po
štivanje zakona i zakonitosti 
što podrazumijeva i raspravu 
o zahtjevu Zbora liječnika na 
Centralnom savjetu kako bi. 
a to mu nalaže i njegovo ljud
sko i moralno pravo, sa svog 
imena sprao klevete.

Odgovora ostalih članova 
Zbora liječnika ovom prilikom 
nije bilo, što znači da je, šiben
ski, zdravstveni čvor i dalje ak
tualan. J. ERCEG

kulturna zbivanja koja su direktno 
u vezi sa šibenskim muzejom, a vi- 
djeviši plakat posvećen Svjetskom 
danu muzeja, nije bilo više dvojbe. 
Slijedio je posjet izložbi profesora et
nologije Jadrana Kale pod nazivom: 
»Samograd. mudrost i lipota u kame
nu«. Prisustovali smo predavanju mr.

Zlatka Gunjače o temi: »Ranosred- 
njovjekovno groblje u Dubravicama 
kod Skradina« koje je održano u po
vremenom izložbenom prostoru Ši
benskog muzeja u srijedu 23. svib
nja. Sutradan je na istom mjestu pro
fesor Jadran Kale održao predavanje 
koje je vezano uz postavljenu izlož
bu, a naslov predavanja je bio: »K 
razumijevanju suhozidnog graditelj
stva u Dalmaciji«. Za šibenske prilike, 
moramo priznati, poprilično bogat iz
bor. Tome treba pridodati zbivanja 
u Dubravicama. gdje se pored crkve
nih svečanosti i posjeta kardinala Ku- 
harića. 12. svibnja otvorila izložba 
»Ranosrednjovjekovno groblje 
u Dubravicama« čiji značaj daleko 
prelazi šibenske okvire.

Vratimo se malo unatrag. Kako je 
uopće došlo do toga da se 18. svib
nja slavi kao Svjetski dan muzeja. 
Listanja po raznim enciklopedijama 
pokazala su se neefikasna, što je 
upućivalo da se Dan muzeja i ne slavi 
tako dugo. Od profesora Slave Gru- 
bišića. direktora šibenskog muzeja, 
saznali smo da nismo bili daleko od 
istine. Taj dan se obilježava unatrag 
trinaest godina, odnosno od 1977. 
godine kada se u Parizu sastao 
ICOM (Međunarodni savjet muzeja) 
i odlučio da se 18. svibnja svake go
dine obilježava kao Dan muzeja. To 
je prihvatilo oko 30.000 muzejskih 
ustanova u svijetu, a razlozi donoše
nja takve odluke se kriju ii želji da se 
dade doprinos obnovi rada muzej
skih institucija. U stvari, radi se o že
lji da se prevlada »klasični muzej«, 
gdje su se u tišini gledali eksponati, 
da muzeji prestanu biti »hramovi um
jetnosti« gdje čovjek treba ulaziti sa 
strahopoštovanjem. Ideja je da se 
muzeji pretvore u mjesta masovne•••••••••••••••••••••••••••••••••••

MLAD! O VLASTITOJ BUDUĆNOST!

TURPIJOM NA
ČIPOVE>•••••••••••••••••••
Svibanj-mjesec mladih.

Upravo dan Titova rođen
dana. sastaju se pred
stavnici njihove političke 

organizacije da se dogovre 
o novom načinu djelovanja u re- 
formskom vremenu.

A nije bilo davno, jučer tako 
reći, da su se mladi ove zemlje 
koja više i ne postoji onako ka
ko smo dugo godina navikli, up
ravo u svibnju svaki put nanovo 
zaklinjali »na vjernost do groba« 
Titovu putu i socijalizmu noseći 
palicu s porukom prisege i vjež
bajući u soc-realistički koreog- 
rafiranom sletu gdje je obvezna 
točka bila i »borba protiv zamiš
ljenog neprijatelja«, svih boja 
i porijekla S drulje strane, taj je 
isti sistem tonuo sve dublje os
tvarujući na djelu istim tim mla
dima sve manje perspektive 
Fiktivno jedinstvo sleta, kao imi
tacije zajedništva vrlo se brzo 
raspalo u realitet života: tog is
tog Tita, bili smo nedavno svje
doci. na desetu godišnjicu 
smrti, mnoštvo mladih’ u de
monstracijama u Beogradu, žel 
iseliti Iz glavnog grada. A jedna 
nogometna utakmica, također 
u svibnju, pokazala je kako mje- 

rovati kako su u »igri« tek navi
jačke strasti. Sučeljeni su bili 
— opet mladi. Kako u vremeni
ma promjena vide sebe, što 
očekuju — od Škole j kasnije, 
u životu, bila je tema naše an
kete.

Neno Škorić, učenik: — Že
lim da bude mir. da živimo svi 
zajedno: i Srbi i Hrvati i Sloven
ci. bez granica. Da onaj tko radi 
i ima. a onaj tko ne bude htio 
raditi, neka mu bude kako će 
mu biti Mislim da svi mogu ra
diti bilo što i ne stidjeti se svo
ga rada. Ja sam to rekao poma
lo pjesnički, ali stvarno mislim 
da nam je sada mir najpotrebniji 
kako bismo mogli ići dalje.

Zdravko Bogdan: — štafe
ta mladosti, predstavljala je. 
u neku ruku zajedništvo mladih 
Jugoslavije. Sada se međutim 
vidi, da to očito, i nije bilo ono 
pravo, da je bilo nategnuto. Us
tvari, čini mi se da mi mladi ni
kada ništa । nismo imali, a otka
ko sam se rodio to je tako. Ni 
generacijama prije nije bilo pu
no bolje. U Domu boraca i om
ladine za mlade ionako nema ni
čega, I opet nam ga žele oduze
ti. A ako čovjek želi biti spre
man na nešto, onda mu je prvo

Umjesto naklapanja »o 
teškoćama prolaznog 
razdoblja« koje je traja« 
lo koliko jest, mladi že* 
le pomake u život bez 
ideologizacije, gdje će 
rad biti jedino mjerilo 
vrijednosti____________  eeeeeeeee 
jest, ne valja.

Boško Kundid, učenik: 
— Sistem školstva ne valja. 
Program nije dobar. Kako mo
žemo na primjer, imati tri sata 
marksizma, a samo dva sata 
struke? Ne znam hoću li na fa
kultet. ali ću sigurno upisati višu 
školu. Ne treba mi ništa više 
osim toga da znam da neću du
go čekati na posao, a da ću ta 
da moći solidno živjeti, riješit 
najosnovnije životne probleme 
Ne tražim ništa posebno. Mlad, 
danas nikako ne mogu biti za
dovoljni.

Ivana Spahija, učenica: 
— Kada iz ovakve škole dođe
mo na fakultet, tek se tada vidi 
koliko nam je loše predznanje, 
mnogo pojmova ne znamo. Od 
promjena u društvu očekujem 
da lako dobijem zaposlenje, 
i ako radim, da mogu solidno 
živjeti. Zatim brzo osigurati 
stan. Ljudi su do kasno vezani 
uz roditelje, teško je osamosta
liti se.

Aten Putić Jagoda Vrcić
bismo željeli u životu, a većina 
nas je odgovorila da su to za
poslenje. obitelj i solidan život. 
Rekli su nam da smo neskrom
ni. Pa to su osnovne životne 
stvari' Ono što očekujem u no
vome društvu upravo je to. jed
na izvjesnost. Sistem se treba 
promijeniti. Mi ne znamo zbog 
čega idemo u školu, kada nas 
loše priprema za kasnije. Pa on
da. sve je puno protekcije, pro- 
težiranja nekih s -jakim« rodite- 

— Mi nemamo mjesta za okup 
I janje. Žele nam. eto. oduže' 
Dom boraca i omladine, a svi 
se ostalo svodi na disko-klubo 
ve.. Nema pravih igrališta, i par 
kovi su uništeni. Ja se nađan 
da će vrlo brzo biti osiguran; 
bolja budućnost, jedan vis 
standard života, a i zabave. Tre 
ba napraviti sistem u kojem t 
se u školu išlo s ciljem, da na: 
priprem; za kasnije, da znamc 
zbog čega učimo. Kakav je U



30 mjesta 
omunikacije
o* van je mr. Zlatka Gunjače. Tema je 
;e očito bila jako intrigantna te kako su 
e. dubravička otkrića još uvijek novost 
'i- publika je popunila povremeni izlož
iš beni prostor šibenskog muzeja. Mr. 
a- Zlatko Gunjača je održao relativno 
li. kratko predavanje (Što je u ovom slu- 
i- čaju kvaliteta poraćeno slajdovima, 
r te na vrlo pristupačan način iznio pri - 
č ču od dubravičkom groblju koja po- 
j. činje 1985. godine kada je fra Tomis- 
e lav Brekalo slučajno otkrio ranosred- 
i* njovjekovno groblje, a na kraj priče 
*- ćemo morati pričekati još neko vrije- 
*- me. Prisutni su čuli najznačajnija obi- 
0 Iježja dubravičkog groblja, a mi ćemo 
e ih ukratko ponoviti. U toku dosadaš- 
’• njih radova otkriveno je ukupno 53 
i- groba, (na slici), od toga 6 paljevin- 
ij skih i 47 skeletnih, a očekuje se da 
i- će ih se na neispitanom dijelu terena 
i- pronaći najmanje još toliko. Otkriće

groblja u Dubravicama je od kapital
nog značenja za našu nacionalnu, 
a i ranosrednjovjekovnu arheologiju 
uopće. Tu je pružen prvi siguran do
kaz da su Južni Slaveni, po svom do
seljenju na Balkanski poluotok, spa
ljivali svoje mrtve, a na tom mjestu su 
pronađeni i prvi grobovi s drvenom 
arhitekturom. Posebnu pažnju zaslu
žuje par starohrvatskih naušnica 
žminjskog tipa koje se datiraju 
u prvu polovinu 9. stoljaća. One od
ređuju etnički identitet ukopane oso
be, ukazuju na kontinuitet sahranjiva- 
nja na dubravičkom groblju, i otvara
ju mogućnosti za druge vrlo daleko
sežne pretpostavke i zaključke.

Na kraju, svaki novi komentar bio 
bi suvišan. Nastavak, nadamo se. sli
jedi uskoro.

I. POLJIČAK

MORA BITI••••••••••••••••••••••••••<
■■I ez obzira na iskazane zamjerke 

na njihov račun, veliki sistemi 
ostaju i nadalje veliki.

Primjer(i) za ogled (I ogledavanje).

Za uvjeriti se dovoljno Je priviriti (kroz 
odškrinuta vrata) u veliku firmu. A po
nekad Je dovoljna i ulazno-lzazna porta. 
Poput one u TLM »Boris Kidrič«, reci
mo. Kad Je u 14.56 sati okićena grozdo
vima radnika prve smjene. Spremnih da 
odmah odu i izađu, da što prije napuste 
tvornički krug, lako nema teorije da to 
učine prije 15 (nula, nula) sati i to oni 
(radnici) znadu. A isto im govore i po
rtiri na portama tvorničkim, ističući pri 
tome da nije od utjecaja što su pojedin
ci napustili posao već iza 14.30 sati 
i »nabit!" se na porti. Kao što nema ve
ze što radnici iz susjedne »Šibenke«, 
susjednog »Sabirača", »ine« i Još ne
kih, istina neograđenih žicom i nepritis- 
nutim ulaznom portom odlaze sa svojih 
radnih mjesta i znatno ranije negoli 
udari 14.30 sati, što se ne može kazati 
za upravno-činovnički kadar u vlastitoj 
firmi koji nije ograđen, ali koji, Iz soli
darnosti prema većini u proizvodnim 
pogonima, također čeka 15 (nula, nula) 
sati. Da bi se odmah zatim pridružio ri

jeci vozila što Tvornici u Ražinama daj 
image ozbiljne (i odista velike) firme 
Bez obzira i na to čak Je Splićanima 
navodno, »doturila" neka sredstva z 
obnovu tamošnjeg kazališta, a sve n. 
uštrb ovdašnjeg KK »Šibenka«
Reda i discipline mora biti, kažu Ražin 
cl. I ništa zato što se ruke peru, radn, 
odjeća i obuća sprema u pretince 
a misli bivaju okrenute k rodnim polji 
ma (i livadama) i prije službenog za 
vršetka radnog vremena u 15 sati. I šh 
je ona nekad popularna »Hajde, zovi 
nas polja ...» Još uvijek najomiljeniji 
među (ne samo ražinskim) radnicima 
Koji isto tako znadu (i još uvijek prakti 
c i raju) preskočiti tvorničku ogradi 
i produžiti »boravak« u gostionici »Koc 
Jože« Ili sličnom lokalu i puno više ne 
goli je (zagarantirani) dnevni odmor. Ai 
tri ure koje dolaze točno u 15 (nula, nu 
la) sati su tri ure i to valja poštivati. Bu 
dućl da je radna disciplina po viđenje 
(kad treba) Još uvijek dominantna u na 
šim kolektivima brojnijeg tipa, i neka 
vrst svetinje, čak. Dabome.
Bez obzira na iskazane zamjerke, velik. 
I nadalje ostaju veliki.
U tome i Jest njihova veličina, zapravo.

O.Č

NA DNEVNOM REDU

ODZVONILO 
INKASATORIMA•••••••••••••••••••••••••••

CENTAR ZA ODGOJ I USMJERENO OBRAZOVANJE — ŠIBE
NIK 

NATJEČAJ
za upis učenika u I godinu 1990/91. šk. god.

A) upis u I razred struke:
— metalurška 32 učenika
-strojarska 192 učenika
-elektrotehnička 96 učenika

— prirodoslovno-matematička
matematika-informatika 32 učenika
laborant u fizici 32 učenika

— drvoprerađivačka
— tehnološka

32 učenika

kemijska 64 učenika
tekstilna 32 učenika

— poljoprivredna 
— prometna

32 učenika

cestovni promet 32 učenika
pomorski promet 64 učenika

B) GLAZBENA UMJETNOST
obrazovni profil

— suradnik u nastavi glazbe
— glazbenik-pjevač
— glazbenik-instrumentalist

NAPOMENA:
U broj učenika uračunati su ponavljači.

C) Mogućnost izbora obrazovnih profila:
U METALURŠKOJ STRUCI: III stupanj, 
stručni metalurg
U STROJARSKOJ STRUCI: IV stupanj, stro
jarski tehničar, smjer opći, obrada materija
la. strojomehanika. obrada i montaža.
U ELEKTROTEHNIČKOJ STRUCI: IV stu
panj. elektrotehničar, smjer: elektroenerge- 
tika. elektronika
U PRIRODOSLOVNO-MATEMATIČKOJ: IV 
stupanj, prlrodoslovno-matematički tehni
čar. smjer: matematika-informatika. laborant 
u fizici *
U DRVOPRERAĐIVAČKOJ: IV stupanj, sto
lar
U TEHNOLOŠKOJ STRUCI: IV stupanj, ke
mijski tehničar, krojač
U POLJOPRIVREDNOJ STRUCI: III stupanj, 
vrtlar, stručni radnik VW

- trgovinska 64 učenika
— ekonomska 64 učenika
— upravno-pravna 64 učenika
— zdravstvena

medicinski tehničar-medicinska sestra
32 učenika

zdravstveni tehničar-sanitami laborant
32 učenika

— odgojno-obrazovna
nastavnik razredne nastave 32 učenika 

— kulturno-umjetnička
suradnik u kulturno-znanstvenim

ustano vama 64 učenika
— ugostiteljsko-turistička 128 učenika
— opća gimnazija * 64 učenika

I razred | razred 
pripremnog srednjeg 

3 3
2 • 2
2 11

U PROMETNOJ STRUCI: IV stupanj, vozač 
teretnih motornih vozila, brodostrojar
U TRGOVINSKOJ STRUCI: IV stupanj, pro
davač
U EKONOMSKOJ STRUCI: IV stupanj, eko
nomski stručni radnik
U UPRAVNO-PRAVNOJ STRUCI: upravni 
i birotehnički stručni radnik. IV stupanj
U ZDRAVSTVENOJ STRUCI: IV stupanj, me
dicinska sestra-medicinski tehničar, zdrav
stveni tehničar-sanitarni laborant
U ODGOJNO-OBRAZOVNOJ STRUCI: IV 
stupanj, nastavnik razredne nastave
U KULTURNO-UMJETNIČKOJ STRUCI: IV 
stupanj, suradnik u kulturno-znanstvenim 
ustanovama
U UGOSTITEUSKO-TURISTIČKOJ STRU
CI: IV stupanj, samostalni kuhar, samostalni 
konobar, samostalni slastičar, hotelljersko- 
-turistlčki radnik
U OPĆOJ GIMNAZIJI: IV stupanj, opća gim
nazija

Proteklih pet mjeseci u šibenskoj -Elek- 
tri« su se događale promjene koje su 
potrošači počeli osjećati tek ovih dana. 
Naime. »Elektra« je do sada obračun 

i naplatu utroška električne energije vršila po
sredstvom inkasatora. Međutim, veliki troško
vi, neopravdano kreditiranje potrošača, spo
rost i sve slabija efikasnost naplate, a uz to 
i pozitivna iskustva drugih distributera sa -sis
temom kompjutorskih uplatnica« opredijelili 
su rukovodstvo -Elektre- da napusti dosa
dašnji sistem.

Instaliranjem dijela potrebne oprenme (os
tatak će uskoro), ubacivanjem podataka u ra
čunski centar matičnog poduzeća •Elektro- 
dalmacija« u Splitu i obukom radnika za rad 
na kompjutorima, stvoreni su uvjeti za prijelaz 
na »sistem kompjutorskih uplatnica«.

U fazi isprobavanja novog sistema pokus
ni kunići bili su poduzeća, ustanove i privatni
ci. Kako je sve prošlo bez većih problema, 
ovih dana, točnije od 23. svibnja na uplatnice 
su počeli prelaziti i potrošači (domaćinstva) 
u Šibeniku, i to samo oni kojima se do sada 
naplata vršila u neparnim mjesecima. Ostali 
potrošači na novi sistem prijeći će po ovom 
redoslijedu:

— u lipnju potrošači u Šibeniku kojima se 
do sada naplata vršila u parnim mjesecima.

— u srpnju potrošači u Bilicama. Dubravi. 
Rasi ini. Danilu Biran j. Danilu Gornjem. Perko- 
viću. Ražinama. Vrpolju, Boraji. Zablaću. Bro
darici, Žaboriću. Jadrtovcu i Zlarinu,

— u kolovozu potrošači u Vodicama, Za
tonu, Kapriju. Prviću, Žirju, Srimi i Jadriji,

— u rujnu potrošači na širem području 
Murtera i Pirovca.

— u listopadu potrošači na širem područ
ju Skradina, Primoštena i Rogoz niče.

Glavna značajka novog sistema je u tome 
da više nema inkasatora, pa ni očitavanja sta
nja (utroška) na električnom brojilu. Osnova 
za obračun sada je potrošnja u prošloj sezo
ni. Naime, distributeri godinu dijele na dvije 
sezone, ljetnu (od travnja do rujna) i zimsku 
(od listopada do ožujka). Kompjutor zbraja 
potrošnju u pojedinoj sezoni i izračunava pro
sječnu potrošnju i to dvomjesečnu u ljetnoj, 
odnosno mjesečnu u zimskoj sezoni. Potom 

ispisuje iznose na uplatnicama, a bivši inkasa
tor ih dostavlja potrošaču.

Na svakoj uplatnici naveden je krajnji rok 
za uplatu. Potrošaču jedino preostaje da na 
šalteru Službe društvenog knjigovodstva, po
šte ili «Elektre« izvrši uplatu.

Kako će sve to funkcionirati, najbolje će
mo vidjeti na primjeru. Ako je potrošač u raz
doblju od travnja do rujna prošle godine po
trošio ukupno 1200 kWh električne energije, 
onda će sada dobiti 3 uplatnice u kojima će 
biti obračunat iznos za potrošnju od 400 kWh 
za svaka 2 mjeseca. Ako je potrošač u prošloj 
zimskoj sezoni (od listopada 1989. do ožujka 
ove godine) potrošio 3000 kWh. onda će u lis
topadu ove godine dobiti 6 uplatnica u kojima 
će biti obračunat iznos za potrošnju od po 
500 kWh za svaki mjesec

Očitavanje stvarnog utroška vršit će se 
dvaput godišnje. Potrošač koji je potrošio vi
še negoli je platio, doplatit će razliku do stvar
nog utroška. Potrošač koji je potrošio manje 
negoli je platio ima mogućnost izbora. Višak 
mu se može odbiti od sljedeće rate ili odmah 
vratiti.

Potrošačima koji na vrijeme ne izvrše up
latu, kompjutor šalje opomenu. Ako ne plate 
ni poslije opomene, kompjutor ih stavlja na 
»crnu listu«, što znači da će ih u sljedećih 1-3 
dana posjetiti elektromonter i isključiti s elek
trične mreže.

Zatezne kamate naplaćivat će se po ko
načnom obračunu.

U sklopu prijelaza na novi sistem uskoro 
će se preurediti i šalterski prostor u zgradi 
»Elektre«.

Dok se čitav sistem ne uhoda, vjerojatno 
će biti grešaka, pa ovim putem -elektraši- 
mole potrošače za razumijevanje i strpljivost. 
Sve reklamacije će se brzo rješavati jer više 
neće trebati tražiti knjige potrošača i listati po 
mnoštvu računa, već će se traženi podatak 
odmah dobiti na kompjutorskom terminalu

U -Elektri- se nadaju da će novim siste
mom povećati postotak naplaćenih računa, 
onemogućiti otezanje plaćanja, smanjiti troš
kove obračuna i naplate, te potrošačima po
nuditi brže i kvalitetnije usluge D. NINIĆ



NOGOMET

Šibenski veterani pobjenici su 10. memorija!- 
ncg turnira -Paolo Zampieri«« koji je igran u talijan
skom Belunu Šibenčani su svladali momčad 
-Muggie- u finalu rezultatom 1.0 a prije toga su bili 
bolji od vršnjaka -Castelf ranca- (3:0) i -Trevisa- 
(K

Igrali su: Renje. Grubišič. Tomić. Vidačak, Ča- 
pin. Njime. Bakmaz. Aralica. JuriŠić. Lakić. Mrvić, 
Nakić. Ercegović. Poljičak. Grubić. Marinić i Bela- 
manć.

NINIĆ-EKSPRESNO
Šibenska višemjesečna nogometna de

vastacija igara i rezultata na gostovanjima 
prekinuta je u Lučanima. Na kraju i više no za
služeno. »Mladost- — -Šibenik" 0:1. »Crveni« 
su do jedinog zgoditka, a time i oba boda, do
šli ekspresno, već u 1. minuti susreta, kada je 
mlađahni Ninić smjestio loptu iza leđa nemoć
nog vratara domaćih Slavkovića. O igri Šiben
čana ovaj put mnogo toga pozitivnog

— Igrali smo sa 60 posto snage. Pobjedi 
se ne treba gledati u zube. Teško je bilo ko
jem protivniku »uvaliti«, tri-četiri gola. 
I ovim, ja sam zadovoljan, rekao nam je po 
završetku susreta Armando Marenci. idejni 
tvorac akcije iz koje je i postignut zgoditak. 
-Šibenik" je igrao potpuno disciplinirano, 
držeći konce susreta u svojim nogama, a do
maći su tek nekoliko puta stizali do ruba kaz
nenog prostora vratara Slavice. ponajprije za-

»crveni« nađu u začaranom krugu prvoligaš
kih putnika. Računica ima podosta, no ona 
najuvjerljivija upućuje na pobjede u svim sus
retima do kraja ligaškog natjecanja. Doista 
teško! Postoji i pretpostavka da ekipe »Zemu
na« i »Proletera«, koji bježe Šibenčanima čak 
za šest bodova, u posljednja tri kola zabilježe 
dva poraza i tek jednu pobjedu. U takvoj bi se 
situaciji sa po 46 bodova našli zajedno na 
vrhu. »Zemun«. »Proleter« i »Šibenik«, ali bi 
Šibenčani i Zemunci vizirali prvoligaške pri
stupnice s obzirom na uspješniji rezultatski 
omjer tih triju klubova. Ipak smo skloniji slaga
nju s prilično realnim razmišljanjima tehničkog 
direktora Marka Karađole:

— Za nas je u ovom trenutku najbitnije 
da pošteno odradimo do kraja ova četiri ko
la. U svakom slučaju ukoliko nam se ukaže 
orilika da izborimo plasman u Prvu liou v|e-

IZMEĐU JU

Suzdrzljivc 
koka«

Stabilan smo klub, ali nismo »zlatna ko
ka«. I ne želimo udovoljiti zahtjevima, 
koji uvelike remete realnim, nepisanim 
principima na jugoslavenskom tržištu 

e ženske košarke.
i
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’ Bradu odrezati *
i na četverinu
J 7 POBRATIMSTVO MUŠKE I ŽENSKE 

OSOBE. Bio je običaj u šibensko! biskupiji, 
1 a i drugdje, da se prijatelj i prijateljica pobrati- 
01 me u crkvi, iza kako je za nje rečena misa

i dat im blagoslov. Takav je običaj strogo osu- 
. dio papin delegat i vizitator kardinal Valerij, 
** veronski biskup, kad je bio u Šibeniku god. 
9,1 1579. Istu je stvar zabranjivao šibenski biskup 
* Vicko Arrigoni 29.1.1602, kao i kasniji biskupi, 
" ali se običaj održao do polovine prošlog vije-

ka. (O ovom običaju u dubrovačkoj biskupiji 
• piše O. A. Zaninović u ovogodišnjoj, 1936, Sv. 
• Ceciliji. Dr Jelenić, Kultura i bosanski franjev- 
® ci II. 100-101, piše o Istom običaju srednjeg 

vijeka u bosanskim krajevima: »Palili bi svije- 
ću. kao-i pri drugim pobratimstvima ili poses- 

• trimstvima. a svećenik bi im maramicom oba- 
vijao glavu, za nje govorio misu i na koncu im 

® čitao odgovarajuće evanđelje.«)
8. ZABRANE KLERU. Kad je šibenski bis- 

■ kup Jeronim godine 1564. proglasio odluke 
*• Tridentinskog sabora, udari ošto na one od 
21 klera, koji su po noći sa svjetiljkama i u druš- 
■tvu svjetovnjaka išli gradom i pjevali ljubavne 
ri pjesme (pučke, narodne). Zabrana je bila pod 
*• prijetnjom tamnice i još težih kazna. Isti je bis- 
oakup zabranio svećenstvu da sudjeluje u žen- 
^'skom kolu te je želio dokinuti igranje kola pri- 
«tgOdom Mlade mise.
W Bio je običaj, da kada počne krnjeval, iza 
Nedjeljne župske mise, prvi se župnik pred 
BHorkvom uhvati u kolo i zaigra. Ako on ne bi 
tsfthtio, one se godine nije igralo kolo. Običaj se 

>Čuvao da danas u nekim mjestima sjeverne
. Dalmacije.
P" U Šibeniku se običavalo priređivati serena- 

,e (u srednjem vijeku zvane matinate) i pjeva- 
fto se uz leut pod prozorima. Šibenskim sveće- 
^Jicima bilo je to više puta zabranjeno. Nije im 
■•»ilo dozvoljeno da zalaze izvan gradskih zidi- 
^la u Buvale i Plišac (danas u Varošu), valjda 

su tamo bile krčme i igre na buće (balote).
*^ače im je bila dozvoljena ta igra, ali ne na 
lovnim mjestima.

Biskup Arrigoni 1618. zabranio je strogim 
kaznama da svećenici zalaze u gostionice te 

ud jelu ju javnim gozbama ili pijankama 
i krčmama ili na ulicama, gdje se pjevaju -po- 
lašnice« (tj. hrvatske pjesme). Ali na gozbe 
oje su priređivali bratimi u crkvenim dvorana
ma. mgli su zalaziti župnici i kapelani.

Biskup je 1564. izričito zabranio svećen- 
tvu kockanje i kartanje iako se nije igralo za 

]ovac (D Farlati. Illyr. sacrum 1V.I 479-482). 
iod. 1620. Provincijal franjevaca konventuala- 
a zabrani redovnicima da igraju na karte, pod 
aznu od 18 mjeseci galere i lišavanja svih po- 
lastica reda.

9. ZADIRKIVAN JE PUČANKE. Mletački iz- 
'jestitelj Giustinian polovinom 16. vijeka kaže, 

i© u Šibeniku bila mržnja između vlastele 
W Puka jer su vlastela zadirkivala pučanke -Vi- 
■**»• je plemića bilo ubijeno od pučana radi nji- 
^ovih ženskinja. kojima su iznad svake mjere 
^metali i zadirkivali ih. a najviše mladež.« (Ar- 

»v za pov. jug. VI. 229.)

Pripremio: Danilo TRIVA

10. ŽRTVA STIDNOSTI. Na 22. maja 1566. 
Čirila Matiazzi, žena Alfeja Cavazzija. voljela je 
u kući u vatri izgorjeti, nego neobučena izaći 
vani pred svijet. Ovoj je mučenici stida po
stavljena spomen ploča sa lijepim natpisom 
u nrkvi sv. Frane, koji se i danas vidi.

11. PLESOVI ZA BLAGDANA. Crkveni sa
bor u Šibeniku 1602. određuje: »Na Božić 
i dva susljedna dana. Uskrs i dva susljednja 
dana i na Duhove zabranjuju se sasvim pleso
vi. osobito pred crkvama, pod kaznom inter- 
dikta na odnosni stup u crkvu.«

12. ĆUD ŠIBENČANA U 16. VIJEKU. Juraj Ba- 
raković. naš poznati pjesnik »Vile slovinske« 
priča, kako je došao u Šibenik koncem 16. vij. 
i kako se razgovarao sa pustinjakom na brdu 
sv. Ivana (gdje je danas tvrđava) o građanima. 
Pustinjak mu kaže, da je Šibenik ohol, neskla
dan i u razmjericama. »Neki vene, neki blide. 
neki se od jida nadimaju. Tome glava slidi. 
a brade još nema. Taj mni. da je zima, kad je 
pravo lito«. U tome su ljudi nemarni i. ako se 
s Bogom ne pomire, čeka ih turski mač. Na 
koncu pjesnik se pita: »Hoće l'moj Šibenik, 
kako sad. vazda bit — U slavi po vas vik svoj 
se veselit?«

13. IZ PROCESA PROTI POPU ČAROV-

NJAKU. Na 2. VII. 1623. svjedočeći pred bis
kupom vojnik Antun de Cprier, poslužnik Vj. 
Minottija. kaštelana tvrđave sv. Nikole, da voj
ni kapelan Vicko Toljić vrijeđa kaštelana radi 
moralnosti i ima neku knjigu u nekromanciji 
kojom može učiniti, da svaka ženska izvrši što 
je njega volja. Jednom sam (kaže dalje) došao 
u njegov vrt i tu mi je pokazao u škrinji zave
zane rogove i rekao: »Gledaj amo. ovo su ro
govi, koje upotrebljavam proti svojim neprija
teljima«. S unutarnje i vanjske strane škrinje 
bili su naslikani jezici i vatra. Rekao mi je da 
oni jezici znače don Ivana Tomka (to je pozna
ti pisac Mrnavić). koji o njemu zlo govori. — Iz 
procesa se vidi, da Toljić nije bio nikakav sve
tac. (Grad. žup. ured. Razni spisi).

14. STRAŠNA KUGA I PRAZNOVJERJE. 
Kad je u Šibeniku od kuge umro prvi težak (8. 
juna 1649, i bio pokopan u Trojičinoj crkvi (da
nas sv. Ivana), puk je mislio da se povukodla- 
čio i da po noći ubija ljude. Preko tisuću oso
ba od praznovjerne svjetine navali na crkvena 
vrata i otvori grobnicu onoga težaka. Probodu 
ga glogovim trnom, da tobože ne luta po noći 
i ne donosi smrti. Mrtvac je zaudarao smra
dom i bio u raspadljivom stanju. Praznovjerni 
ga zgaziše nogama i tako primiše bakcile ku
ge. Domalo je od pošasti opustio grad. Kuga 
pomori 8 ili 10 tisuća žitelja u Šibeniku i okoli
ci. a u životu ostane jedva 1500 do 2000 čelja
di.

15. BRACA I MAŠKARANJE SVEĆENIKA 
Biskup Božo Coridei dao je 5. II 1658. ovu na
redbu: »Videći da neki od našega klera njegu
ju kosu i drže je dugačku, te nose bradu sa 
uvojcima poput svjetovnjaka, naređujemo da 
za osam nastajućih dana postrigu kosu i bra
du odrežu na četverinu (barbas quadnare) i to 
pod kaznu suspenzije istog trena. K tome 
opominjemo sve svećenike i klerike, da se ni
tko ne usudi ili pokuša ići po gradu preobličen 
ili s obrazinom (mascheratus) ni po danu ni 
po noći, te da nitko ne sudjeluje u kolu sa 
ženskima ni u paradama. Ako bi se takav na
šao, ovlaštujemo stražu uzvišenog providura. 
da na nj stave ruke i odvedu ga u tamnicu.

Osuđujemo ga da tu ostane tri mjeseca i plati 
pet dukata navedenoj straži za nagradu«. 
U martu je biskup obnovio ovu naredbu 
(Grad. žup. ured Razni spisi).

(Nastavlja se)

U SUSRET JFD-u
Jubilarnu festivalsku manifestaciju pratit će brojni 

novinari iz zemlje i inozemstva. Televizija Zagreb izrav
no će 23. lipnja prenositi program Svečanog otvaranja 
Festivala, s početkom u 21 sat. Događaje sa šibenskog 
Trga Republike vjerojatno će pratiti i gledaoci EUROVI- 
ZIJE i INTERVIZIJE Zagrebačka televizija snimit će 
i devet inozemnih programa i emitirati ih do kraja ove 
godine. Za vrijeme trajanja Festivala bit će izravno 
u večernjem programu emitirane i tri TV kronike. U or
ganizaciji Općinskog turističkog saveza, u Šibeniku će 
od 22. do 30. lipnja boraviti i TV ekipe iz Italije. Ćehos- 
lovačke i Madžarske. Osim festivalskih zbivanja, televi
zijske ekipe ovih zemalja snimat će i turističke kapaci
tete našeg područja.

U Šibenskoj luci, kao gosti Festivala, naći će se po
novo i školski brodovi »Jadran« i »Galeb«. Njihov je do
lazak najavljen 22. 6. u 21 sat. a odlazak 25 6 u jutar
njim satima.

U organizaciji Turističkog saveza, i ove će godine 
biti u šibenskoj luci priređen tradicionalni vatromet. 
Vrijeme: 23. 6. oko 22.30 sati

Svečana sjednica Vijeća Jugoslavenskog festivala 
djeteta planirana je za nedjelju. 24. lipnja Održat će se 
u Kazalištu, s početkom u 10.30 sati Na toj će sjednici, 
među ostalim, biti promovirana ovogodišnja festivalska 
izdanja.
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DANAS U PRIMOŠTENU

| Promocija
' »Kamenih sfera«

Arhitektonsko-skulptorski objekt »Kamene sfere«. zagre
bačke umjetnice Mirjane Gajski. bit će večeras (26. svibnja) 
svečano promoviran u Primoštenu. s početkom u 18 sati. Riječ 
je o objektu u kamenu, podignutom uz cestu na tisućtristotom 
metru prometnice koja od Primoštena vodi prema Primoštenu 
južnom, sagrađenom 1984 godine, koji svoje poptuno zaokru- 
zenje doživljava tek ovih dđna dovršenjem mozaika s grubim 
kamenim pločama To je objekt multimedijalne namjene u ko
jem se autorica predstavlja kao slikar — grafičar i kao pjesnik

-Kamene sfere- promovirat će povjesničar umjetnosti dr 
Duško Kečkemet. U okviru promocije na programu je recital po
ezije Mirjane Gajski i aukcija njenih crteža, grafika i slika. Po
sebnu pozornost pronaći promocija unikatne mape -Od korijena 
do imena II-. također namijenjene aukciji, izrađene u tehnici 
reprograf’ke ručno kolorirane zlatnom bojom, uz originalni pri
mjerak scenografije za balet DOd nazivom -Legenda o Amoru- 
Program će upotpuniti šibenski duo -Gala-, a voditelj je Neno 
Kuž<na Prihod od aukcije, a trebalo bi ih biti nekoliko namije
njen je prosperitetu -Kamenih sfera- i unapređenju djelatnosti 
šibenskog kazališta.

Sponzori ove subotnje promocije su -šibenka«. -Vinoplod«

N K. -Ž P

IZDAVAŠTVO

Tuga naših 
vinograda

»Potonulo desetljeće«, tako se zove zbirka pjesama koju je u vlasti
toj nakladi tiskao šibenčanin Nikola Tintić. jest pjesmarica čiji stihovi 
kazuju prohujala vremena. Riječ je o pjesmama što na neki način, »do
nose« grad i život kojega više nema Jedrilice, zvona, melankolije, vjet
rovi s juga što najavljuju nevere, barke na pučini, gaete u mandroču 
ledine i vinogradi, masline i smokve, golubovi i vrapci, samoće i sunce 
u zdjeli — to su poetske preokupacije Nikole Tintića, čovjeka koji je 
svoju prvu zbirku pjesama objelodanio prije pedeset i pet godina. »Od 
noći ove pobjegli su sni- — opjeva N. Tintić. -mrak i tišina noći legli su 
na torove« — nadovezuje pjesnik, »oznojen vjetar na oblaku jaše« 
— veli poeta. Nije to zbirka, da ne bi. eventualno, bilo nesporazuma, 
koja će biti uvrštena u elitni korpus hrvatskog pjesništva ah ima stihova 
(pa i čitavih pjesama) što svjedoče o autorovom talentu, ima »slika« 
što su pravi iskaz šibenskog podneblja. Naivnost nekih pjesmotvorskih 
ulomaka i sižea jest danak »rađanju« stiha, ali toga, ipak, nije u tolikoj 
mjeri i tako često da bi preko edicije -Potonulo desetljeće« valjalo pri
jeći svemašnjim mukom i zaboravom. »Oznojen vjetar na oblaku jaše, 
opasan suncem i rojem zvijezda Sa zemlje mu cvijećem maše usjev 
s livada i pjevaju ptičja gnijezda— kazuju Nikola Tintić u pjesmi »Vje
tar i oblaci«. Da zaključimo ovo je zbirka pjesama koja može zaintere
sirati poklonike poezije, poglavito Šibenčane, kako one starije tako 
i mlađe^A da ju je pjesnik podarir rodnom gradu to biva razvidno tije
kom čitanja i -pfeshšđvanja- stihova'

UZ XII SMOTRU PJEVAČKIH 
ZBOROVA DALMACIJE

Pjevaju zborovi 
Dalmacije

Regionalna smotra pjevačkih zborova Dalmacije koja 
se pod nazivom PJEVAJU ZBOROVI DALMACIJE održa
va već dvanaest godina zaredom, svake godine u dru
gom gradu, održat će se ove subote. 26. svibnja, u Šibe
niku. Čast domaćina pripala je ove godine RKUD-u »Ko 
lo« iz Šibenika koje je nedavno proslavilo 90 obljetnicu 
postojanja.

Za ovogodišnju Smotru, koja ima natjecateljski kara- 
ter. prijavilo se svega devet zborova, od petnaestak koli
ko ih djeluje u Dalmaciji (zborovi sami snose troškove 
sudjelovanja), pa će se natjecanje obaviti u jednoj veče
ri. Ipak u Smotri će sudjelovati svi ponajbolji zborovi iz 
Dalmacija, s izuzetkom zbora RKUD »Petar Zoranić« iz 
Zadra koji je ranije najavljeno sudjelovanje otkazao u po
sljednji trenutak.

Pored dvaju zborova grada domaćina. »Kola« i -Pen
zionera". koji će pjevati pod vodstvom Nemanje Savića 
odnosno Marijana Belamarića, nasatupit će u Smotri (s 
3-5 skladbi u trajanju od 15-20 minuta) još i: KUD »Kaš
tela« iz Kaštel Starcg. dirigent Mano Milin. PMZ »Marjan« 
iz Splita, dirigent Danijel šeparović. PZ »Brodomosor« iz 
Trogira dirigent Mano Milin, KUD -Dr Orest Žunković- iz 
Hvara, dirigent Tomislav Domančić. Studentski zbor Filo
zofskog fakulteta iz Splita, dirigent Josip Veršić. RKUD 
-BRODOSPUT- iz Splita, dirigent Vlado Šunko. KUD 
»Jedinstvo« iz Splita, dirigent Josip Veršić.

Pjevat će se u izuzetno akustičnom ambijentu crkve 
sv Frane. a početak je zakazan za 20 sati Pjevanje zbo
rova ocjenjivat će komisija u sastavu prof Josip Miroše- 
vić. Tomislav Kuljiš i prof Jagoda Perković Najbolje oci
jenjeni zborovi stječu pravo sudjelovanja u Republičkom 
festivalu Nakon koncerta svi sudionici ostat će još koji 
sat u zajedničkom druženju i razmjeni dojmova.

Sutradan, u nedjelju izjutra, svi stručni voditelji zbo
rova sastat će se s članovima ocjenjivačke kom sije 
i Kulturno-prosvjetnog sabora te organizatora 
nih smotri zborova »Dalmacijakoncert- iz Splita 03 
jednički analiziraju rezultate Smotre i rad u amaterskom 
zbornom pjevanju u Dalmaciji *



SUBOTA
9.00 Deklinacija (u 12 00 Vijesti), 14.00 Vijesti, 
14.05 Hit tjedna. 14 30 Glazbeni porlet. 15.00 
Dnevne novosti Radio-Zagreba. 15.30 EPP po
ruke. vaši mah oglasi. 16.00 Dnevnik..16.30 Svi
ramo za vas. 18.30 Vijesti. 18 55 Odjava progra
ma

NEDJELJA
9 00 Zelena pilana. 13.00 Želje, pozdravi i čestit
ke

PONEDJELJAK
9.00 Najava. 9.10 Jutarnji program. 12.00 Vijesti. 
12.05 Privatno oko. 14.00 Vijesti. 14.05 Hit tjed
na. 14 30 Gong. 15 00 Dnevne novosti Radio- 
- Zagreba. 15.30 EPP poruke, vaši mali oglasi. 
16.00 Dnevnik. 16 30 Sportska desetka. 18.00 
Izborna govornica. 18.55 Odjava programa

UTORAK
9.00 Najava. 9.10 Jutarnji program. 12.00 Vijesti, 
12.05 Privatno oko. 14.00 Vijesti, 14.05 Hit tjed
na. 14.30 Yugo 33. 15.00 Dnevne novosti Radio- 
-Zagreba. 15.30 EPP poruke, vaši mali oglasi. 
16.00 Dnevnik. 15.30 EPP poruke, 17.00 Turis
tička panorama. 18.00 Izborna govornica. 18.55 
Odjava programa

RADNIČKI SAVJET 
PODUZEĆA »SLOBODNA 

PLOVIDBA« 
ŠIBENIK

RASPISUJE

NATJEČAJ

za obavljanje poslova i radnih zadataka na 
rok od četiri godine

— direktora radne jedinice -Brodogradilište I 
। marina- — Betina
Uvjeti:
— VII/1 stupanj stručne spreme brodogra

đevnog. strojarskog ili ekonomskog 
smjera i tri godine rada na rukovodećim 
radnim mjestima.

— VI/1 stupanj stručne spreme brodogra
đevnog. strojarskog ili ekonomskog 
smjera i pet godina rada na rukovodećim 
radnim mjestima

Rok za podnošenje prijava na natječaj je 8 da
na od dana objavljivanja.
Pismene prijave s opisom dosadašnjeg rada, 
uz priložene dokaze o ispunjavanju uvjeta, 
dostaviti na adresu: -SLOBODNA PLOVID
BA- V I Lenjina 2. 59000 ŠIBENIK, s nazna
kom -Za Natječajnu komisiju«
Sudionici natječaja bit će obaviješteni o rezul
tatima natječaja u roku od 8 dana od dana do
nošenja odluke.

Dana 20 svibnja blago u Gospodinu preminuo 
je u 78. godini naš dragi suprug, otac, brat 
i djed

£NTE JURAS 
pok. Josipa 

Pokop milog nam pokoj
nika obavljen je 21. svib
nja u 16 sati na mjesnom 
groblju Gospe od Pomi- 
šalja u Bilicama. 
Ožalošćeni: supruga Da
nica. sinovi Josip. Zvoni
mir i Emil, brat Jakov, 
odsutan, sestre Zorka 
i Marija, nevjeste Senka. 
Nada i Manlyn. odsutna 
i unučad Ante. Milivoj. 
Katarina i Ivan te ostala 
mnogobrojna rodbina 
Počivao u miru Božjem.

(199)

U SJEĆANJE 
na našu dragu suprugu, 
majku, svekrvu i baku

LJUBINKU BAŠIĆ 
27 V 1986 - 27. V 1990 
Tvoji suprug Ante i dje
ca s obiteljima

(197)



Šibenski list 4 Q 
subota, 26. svibnja 1990. ■ w

ad će more biti neko kazati što 
ova tu ima govoriti kad nije ro- 
đena Šibenka i te stvari, lako su 

Šibenik i Dubrava di sam rođena jedno 
te isto može se reći. I što je moga Ši
benik u moje vrime bez mlika iz Dubra
ve. a i oni moji bez soli, manistre 
i onog najosnovnijeg što su nosili iz Ši
benika. Onda ja nisam niti puno stala 
u Dubravi. Dopetnajest. šesnajest go
dina i onda u Šibenik. Pa me evo tu da
nas. 4 još ka dite, sićan se. veselila 
sam se sa babom ići u grad. Baba na
tovari magarca drvima pa goni za pro
davati. Preko Šubićevca. niz Građu, bi
lo obično brdo — kakav put. pa do 
Vatrogasnog doma. Neko uzmi komad, 
neko dva. dešavalo se da drva ostanu 
i neprodana, kupci se nisu jagmili. I on
da sam se. iako dite. pomalo razočara
la u Šibenik. Kad bi pomogla nositi 
drva vidila bi di stoju i kako stoju. Čudi
la sam se kako mogu kuvati na komi
nu, a odma uz komin tovar — gore ne
go kod nas u selu, lako smo mi spavali 
po četvoro, petero na jednoj slamarici. 
AH tovar i sve drugo je bilo odvojeno. 
Hi se to meni samo činilo da je u mojoj 
Dubravi sve bolje i lipše. Ko će ga zna-

Loza nan se 
povećala

Je. danas sam Kalauz, to mi je pre
zime od mog pokojnog Mijenka. ali 
prije 77 godina sam bila Alat. I sve do 
udaje naravski. U Dubravi je inače sa
mo jedna kuća Alata. Bila jedna i još 
uvik je jedna. Ima zapravo dvi, pokoj
nog brata najstariji sin napravija novu 
kuću, ali još tamo ne živi. Bilo nas pu
no, brojni rod, ali od nas osam, danas 
su živi samo 5, 3 sestre i dva brata, na 
kuću osta samo jedan, mlađi brat. Ja 
i ne pantin nego pokojnog dida Marka, 
pradida Joso umro je puno ranije, ali 
znam da je pradida bio jedinac, otac 
jedinac i dida jedinac. Onda je otac 
ima 4 sina pa je došlo brojno potom
stvo — 26 unuč^H, praunuka 35, pa 
šekundunuka... svega skupa je oko 
60-70 iz roda Alatića. Samo Što su se 
rasuli posvuda, ima ih tamo i vamo, ima 
ih u Sinju i u Donje Polje, najviše u Ši
beniku ipak.

Tonu ujila zmija
Ka dite sam bila najviše vezana uz 

mater, budno sam pratila je H išla i ka
da je išla u grad i je li nosi što u torbi 
kad se vraća iz grada. Jer mater je ka 
i puno drugi iz Dubrave nosila mliko 
u grad. Pa nekad kupi, ovo, nekad ono, 
uvijek neku sitnicu što je unosila ra
dost među nas osam. Pokojni ćaća 
ima nešto svoje zemlje, najviše iša 
u šibenski težaka raditi. Bilo vnmena 
kada smo nalazili i po 4 ekta ulja, 5-6 
vrića žita, 5-6 vrića bajama, ali to je sve 
bilo nedovoljno. Držali smo blago, 20 
komada koza i 30 komada ovaca, drugi 
Dubravljani imali i puno više, naravno 
onda da sam ka mala išla za blagom, 
da sam ka djevojčica bila pastir. Na pa
šu idi rano jutrom, zaspi kad ugn. pa 
poslin ne misliš kuda ideš. Jedanput 
se desilo da umalo ne upanem u leglo 
zmija, govorilo se da ih na Popeju, jed
noj velikoj dragi, ima čitavo čudo, 
o straha oskočim naprid, taj puta sri- 
ćom prođem lišo. Drugom prilikom ide
mo nas tri, nas dvi mlade i jedna udata, 
Janja Šišak udata Protega — pričamo, 
pričamo, a kujica, to vam je mali pas, 
znate, laje li laje. Zašto laje, na koga la
je, ja pogledam kad prema meni skoči 
zmija, bila olika, skoro moje visine. Ka
ko sam prošla lišo ni sama ne znam.

Više se nišan vratila 
u Dubravu

Ubiju je drugi čobani. Pričalo se o to
me danima — Tonu Alatovu ujila zmija, 
govorili. Mater pokojna ništa nije ni 
znala, čula u gradu kad je mliko razno
sila. sva ispripadana došla kući, ali, 
eto. meni nije bilo ništa. Škola bila 
u moje vrime. ali nisam išla. Braća je
su, ali su oni bili muški, na nji se gleda
lo drugim očima nego na nas ženskice.

Bilo nas puno, a tribalo je živiti On
da moji odluče da me dadu u grad, 
a što mi je bilo, 15-16 godina, to sam

KAZIVANJE TONE KALAUZ

Čovik 

ne smi 
biti 
nezadovoljan

već kazala. I tako sam 1929. na 29. je- 
danajstoga dospila u Šibenik i otad se 
više nišan vraćala za živiti u Dubravu. 
U početku je bilo suza, bilo svega, jer 
sam najedanput od pastira upala 
u gosposku kuću. Počela sam služiti 
u Grubišića pokojnog barba Jose koji 
ima veliku kuću u Dragi i to di i danas 
Dikanović Tatjana ima advokaturu. Ima 
i svoju veliku agenciju, -Slobodna plo
vidba« mislim da se tako zvala, kance
larije bile tamo prema drvenoj rivi. Ima 
svoju agenciju, ima svoje činovnike, 
kod njega radili: Bujaš Joso. Milković, 
šižgorić, Krnčević magazinjer bio. Da- 
rinka i Anka su mu bite ćerke, a Ante, 
MH tvoj ga zvali, Gembeš, bio mu sin.

To je onaj čuveni doktor Gembeš. ad
vokat. koji se družio sa sportašima 
i pjevačima, a najviše sa pjevačima 
i klapama. Bio veliki čovik ne samo po 
izgledu, svašta znao i umio. I karikatu
re je zna činiti, on i Stanko Glombus 
bili su veliki prijatelji, imam ga na jed
noj sliki. Inače sam u gazde Grubišića 
radila sve. ka vaša žena u kući — od 
A do Z. Je U veš na mjestu, je h skuha
no, uvik i za sve to ja sam bila odgo
vorna. Doktor Gembeš zna ponekad 
doći u 11 sati, pa ajde loži vatru i peci 
džigericu. Gospodarica mi bila Milka 
rođena Bogdanović. Pomalo šivala, bi
la veliki ekonomista, da je gazda bio ka 
ona — atroke Šare što je bio. Gazda je 
volio život, bija je veliki prijatelj tica. 
a i žene je voli ja. Po 100 komada tica je 
ima, čak i kosa je drža, bio je to tičiji 
raj. Ponekad se znalo desiti da je i Da- 
rinka, ćerka od gazde, izađi na ponis- 
tru pa ostani do po noć a — pomalo pri
čaj i gledaj ko s kim ide u škurić. Ko 
iša u Dragu u šetnju nije bilo lipo čuti, 
a ko još dalje iša, na garbunjeru i crve
nu zemlju. onda već... znate.-kako je to 
bilo. Govorilo se svašta za otima.

Novine su se čitale 
kriomice

Gospodar i njegovi teško proživili 
rat, bili u zatvoru i proganjani od usta
ša — gospodar bija prvi na listi za stri
jeljanje, a sin mu drugi. Došlo naređe
nje advokat smista u zatvor, a gospo
daru sve oduzeti. Srića Talijani ga spa
sili od ustaša. Ni kad rat zvaršija naše' 
ga društvo nije prihvatilo, ali kasnije 
sve bilo u redu. Darinka bila udata za 
Crnogorca, Dikanović se preziva, on, 
oficir, i svi oni drugi trebati u 4 sati ići 
u pratizane, ali bila izdaja i u pola noći 
oni svi pohapšeni Dikanović završija 
u Italiju, kad Italija pala pribacu ga 
u Njemačku, onda otalen iša u Ameri
ku. Još je živ. Nikada se nije vratio, ali 
nije ni zaboravio ove svoje koji su ode 
ostali. Ja kroz cijeli rat nisam imala le
gitimaciju dok nije pala Italija. Moj gaz
da Grubišić Joso zna talijanski i nje
mački, talijanski perfektno, pa mi laša 
pašaie niko nije ni tražio. Kad došli 
Njemci, morala sam imati, fotografiram 
se i napravim, i sada je imam. Njemci 
odma apsili ako nemaš, kod Talijana 

uvik lišo prolazila. -Slobodnu Jugosla
viju«. mislim da se tako zva naš list, 
pronosila sam kroz čete fašista / nosila 
u Suzane Markoć da tu pročitamo Ta
lijani gori, Talijani doli, mora si otvoriti 
četvero oči da te kogod ne bi našpija. 
Na obali i na Poljani kad se diži talijan
ska zastava mora si obavezno stati 
mirno, ja nikad nisam stala — ti ćeš 
ćerce loše proći, govorija mi gospo
dar. A ja opet nisam razumila kako su 
neke naše cure, a bome i žene, mogle’ 
Ijubovati sa talijanskim vojnicima Kad 
bilo najveće bombardovanje Šibenika, 
bilo upravo na sv. Luču, ja bila u Biog
radu, nosila stare robe i štošta minjati 
iz pravca Šibenika puno brodica — biž' 
te ća, Šibenik gori, govorili su oni 
s brodica. Toga se puta nisam vratila 
u kuću Grubišić. već u kuću od Tam- 
baće što je bija predsjednik grada 
— sve bomba srušila, samo teke robe 
našla.

Ništo me ipak 
mučiLo

Onda se vratim u Dubravu, neko 
sam vrime bila u moji, ah rat. sirotinja, 
valjalo je opet kreni ti u potragu za kru
hom. Sestra mi. ona što je udata za 
Žganjera Josipa, namiri me kod nekih 
Ribarovih u Splitu, bili dobri ljudi. Oslo
bodi ja se Split idem da vidim, moje 
partizane — grliš se, ljubiš se. veselju 
nema kraja. AH nešto mu muči, nisam 
sritna. stalno mislim na Šibenik. I kad 
Šibenik bio slobodan mojoj radosti nije 
bilo kraja. Vratim se. odem u konobu di 
sam sakrila pištolj sa 16 metaka, da mi 
ga Marko Dikanović, muž od gazdine 
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ćeri Dannke. da ga sakrijem ono kad je 
osjetija da će ga uapstit. Uzmem piš
tolj sa 16 metaka i odnesem ga u Luke 
Baranovića, i dan danas je živ. Preko 
veza i vezica. Jakova Biaževića pokoj
noga. namistim se u Vojnu bolnicu 
u Šibeniku. Šibenik na 3. oslobođen, 
a ja 20. već radila u Vojnu bolnicu. Kad 
se bolnica rasformirala, pozovu me 
u Split za demobilisati se. S menom 
i sestra Janja. U Splitu meni velu da 
sam potrebna, ja velim, zadržite mi 
i sestru Janju. dokumente imamo, 
a oni meni vele :

- Vi ste dobra kuvarica. ah stvar je 
taka i taka« Onda nisam tila m ja. pa 
se vratim u Šibenik. Pokojni Lasan Ivo. 
nadglednik od svi menza u Šibeniku, 
namisti me u Narodnu kavanu. Tu već 
radili: pokojni Mijo Btace pok. Kreše 
Zjačić. pok. Martin Goleš. pok Dane 
Vukičević radija ka kuvar Om su osno
vali i obnovili Narodnu kavanu 8 godi
na sam tu radila Onda me proglase za 
višak radne snage. Bila zaštićena dje
ca od pali boraca, udovice itd a ja ni
sam bila tu. Nakon toga zaposlim se 
isto ka kuvarica u šibensku bolnicu, 
otalen sam išla u penziju 1969. godine.

Radila san sve
lako nisam bila svršena kuvarica, 

priznavali su me ka pravu kuvaricu. Bila 
sam za kuhati i u vili -Moj mir-. Za 
Bunka Sekulića i druge. Kad dolazija 
Ribar, kuha kuvar iz Jezera. Carev se 
zva. Macura pokojni, predsjednik suda 
u Zagrebu, hvalio se. mogla sam di oću 
za kuharicu da sam imala školu. Od 
Bunka supruga me molila da idem 

u Zagreb, da radim kod nji. isto plaća 
i isto osiguranje, mome Mijenku je bilo 
osigurano za raditi ka električar, ah mi 
smo kazah — ne Inače, radila sam do- 
brovoljno tu i tamo Svukuda. Kad se 
radilo igralište na Šubićevcu. nosila 
tralje. kopala sam Na Jadriji kad se 
obnavljale kabine, trebalo je freg 
i pituravati Na hiljade i hiljade sati sa i 
odradila, sve sa ljubavi i bez probleme., 
a da mi niko ništa nije platija. Ja i ses
tra mi Janja Pa su govorili: one sestre 
A/atove. dobre radnice. E. bila su to 
vnmena kad su se ćmile maškare, pa 
se momci, mnogi od nji i moje simpati
je. oblačile u žensko. Pokojni Beama- 
nc Mano i Milković Joso. radih u ledam 
u Dragi, od mene tražm robu za obući 
se u žensko A Mirko Kianc bo m 
simpatija, govorio mr -Izađi večeras 
vanka. izgleda da ču i ja bit' u maškara- 
di« Ja izađem vanka. a ono čitava kla
pa preko Poljane / na Građu Uredi 
kano!u kao kolica i unutra ka da beba 
leži. Beba cuca bocu od dvi htre. u n/oj 
100 kila, to ustvari bio oti Klanć. moja 
simpatija. Bilo je veselo i smišno

Sve je bilo dobro / lijepo, nemam 
se na šta požaliti, iako je moj Miljenko 
rano osta invahd. niko nije mislio da će 
ostati UvatHa ga dizalica kad je tvorni
ca u Razinama bila u izgradnji 29 godi
na je ka teški invalid žNija. ah sam bila 
sritna jer je živ. Ima bi sada 81. ah ga 
izdali bubnzi. Tako je to moralo biti. 
Čovik mkad ne smi biti nezadovoljan. 
Jer uvik more biti gore i još gore Kad 
to znaš, onda je sve lipo i dobro, je li.

Pribilježio: Živka ŠARIČ
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PREDSJEDNIŠTVO SIZ-a ZDRAVSTVA

»Divlji« 
stanari još 
u krugu bolnice

Poslovni izvještaj za prošlu godinu je prihvaćen, ali i da
lje ostaju primjedbe na pojedine dijelove i službe, kao što je 
primarna ih poli kliničko-konzi lijama, te zubna zdravstvena 
zaštita Predsjedništvo Skupštine SIZ-a zdravstva za ovu : 
potonju je ocijenilo da je rast od 68 178 više obavljenih pre- | 
gleda, odnosno 123 puta više nego lani, sličniji proizvolj
nom. nego vjerodostojnom podatku Članovi Predsjedništva 
SIZ-a zdravstva Drniša i Šibenika utvrdili su i prihvatili pri- | 
jedloge Programa rada i Zdravstvenog standarda za ovu go
dinu.

Donesen je i stav u odnosu na budućeg investitora koji 
će voditi gradnju nove kirurgije, a taj bi po mišljenju Pred
sjedništva trebao biti SIZ zdravstva, a ne Medicinski centar, 
koji je također bio u kombinaciji Inače, treba reći, da pro
blem bespravno useljenih stanara u krugu bolnice još nije 
riješen, zbog čega kasne pripremni radovi. Konačnu odluku 
o tome tko će na kraju biti investitor, donijet će Izvršno vije
će Skupštine općine Nova kirurgija, i to samo onaj njen uis
tinu novi gio. dakle, ne računajući adaptacije koje također 
spadaju u prvu fazu razvoja Medicinskog centra, koštat će. 
prema proračunima, oko 12 milijuna DEM

Predsjedništvo SIZ-a zdravstva donijelo je i odluku 
o raspisivanju natječaja za mjesto tajnika Skupštine i njego
va pomoćnika za pravna i organizacijska pitanja Kako je 
dosadašnji tajnik Danilo Brkić. najavio mogućnost nejavlja
nja na natječaj, bilo je govora da se unutar Zajednice za 
Brkića otvori mjesto savjetnika koji bi se uglavnom bavio 
poslovima investicije u kirurškim granama medicine i. po 
potrebi, ostalim poslovima SIZ-a

SLOBODNA DALMACIJA

KVAR JE STVARNO POSTOJAO

Nije bilo 
namjerno •••••••••••••••••••••i******

Javno prosvjedovanje mjesnog župnika fra Petra Klarića 
zbog čestih prekida struje na električnoj mreži, do kojeg je 
došlo u vrijeme održavanja crkvenih svečanosti u Dubravi-- 
čama pokraj Skradina 12. i 13 ovog mjesec?, kada je litur
gijski obred vodio kardinal dr. Franjo Kuharić. zagrebački 
nadbiskup, odjeknula je u šibenskoj općini U popularnoj ra
dio slušanoj emisiji Radio-šibenika -Privatno oko- protek
log tjedna javno su prosvjedovali stanovnici iz Dubravica. 
od kojih su neki uputili protestno pismo Saboru Hrvatske 
jer smatraju da do čestih prekida struje nije dolazilo slučaj
no nego namjerno

Međutim, odgovorni u šibenskoj ■•Elektri«. njezin rukovo
dilac Ante Grubišić i upravitelj stručne ekipe za otklanjanje 
električnih kvarova na skradinskom području Veljko Računi
ca. odazvali su se pozivu ekipe Radio-Šibenika i objasnili 
kako je i zašto došlo do čestih prekida struje. Naime, izgor
jela su dva izolatera na električnom stupu zbog čega je do
lazilo do prekida struje i u ostalim selima skradinskog zale
đa Nastali kvar dakako, valjalo je što prije otkloniti, ali je 
trebalo i vremena da se on locira. U takvoj situaciji do razli
čitih manevara električara moralo je doći, a da smo bih 
upoznati s programom održavanja vjerskih obreda u Dubra- 
vicama. onda bi sigurno u to vrijeme Dubravice imale. Nai
me. isključili bi ostala sela, a otklanjanje kvara nastavili bi 
nakon završetka liturgije

VEČERNJI LIST

PLANOVI O ČIŠĆENJU GRADA I BOLJOJ 
REGULACIJI PROMETA U ŠIBENIKU OSTALI 

| metni kaos Već sada, iako motoriziranih turista nema u veli
kom broju, zastoji su stalna pojava, a mjesta za parkiranje 
nema ni za lijek Najavljena promjena regulacije prometa ko
ja je trebala stupiti na snagu 15 travnja više se ne spomi
nje Navodno, zbog manjka novca

No. valja biti realan — bilo što da se učini, stanje neće 
biti puno bolje, jer je Šibenik ishitrenim razvojem i začuđu
juće neorganiziranim radnjama zagušio samog sebe. Tako
đer. još nije spriječen ulazak vozila u staru gradsku jezgru, 
a poseban problem stvaraju kamioni za odvoz smeća koji 
se u nekima od najprometnijih ulica pojavljuju tek poslije 
osam sati, što katkada dovodi i do povremene potpune blo
kade prometa Slično je i sa sada već -legendarnim” šiben
skim »paukom- koji, ako namjeravaju pokupiti nepropisno 
parkirana vozila što ometaju promet, mora izazvati još veću 
gužvu i zastoj

Nažalost, nema poboljšanja ni na unapređenju javne hi
gijene Sezona se bliži, a u najstrožem centru grada postoji 
samo jedna jedina korpa za otpatke Nema najave da će biti 
postavljene nove, kao ni obećanja da će grad biti čišćen su
botom i nedjeljom, kad izgleda zaista avetmjski zbog gomila 
smeća koji preplavljuje ulice

Jedina svijetla točka je dovršenje -petlje- na Metenzama 
koja će bitno olakšati promet prema Zadru i Splitu odnosno 
Kninu, ah neće puno pomoći ublažavanju sve većih i većih 
problema s kojima se suočava Šibenik.

VEČERNJI LIST 

Taksa

U prošloj godini u ljekarnama u našoj općini izdano | 
924.588 lijekova što je za 12.30 posto ili 129.972. manje ni 
go godinu prije. Tako je konačno, nakon punih pet godin 
indeks broja izdanih lijekova pao. po osiguranoj osobi bt 
izdanih lijekova sada iznosi 10. a do sada je iznosio 11.1 
pad potrošnje lijekova utjecalo je i donošenje liste lijeka 
koji se više ne mogu dobiti na recept, niti uz dosadašr 
propisanu participaciju U SIZ-u zdravstva smatraju da je 
smanjenu potrošnju lijekova utjecalo i to što su ih liječe 
možda manje prepisivali nego do sada.

Znatno sporiji rast cijena lijekova donio je. međutim, r 
pogodnosti Ijekarništvu. Niska osnovica i marža od 20 f 
sto za nabavnu cijenu, a uz to fakturiranje kupcima i odf 
da plaćanja, doveli su cijelu ovu oblast zdravstva do gubi 
od 366.918 dinara. Gubitku je kumovala i stalna nelikvidni 
odnosno nedostatak obrtnih sredstava, kao i sve ono i 
se zadnjih nekoliko godina događa u industriji lijekova, a 
je mimoišlo ni prošlu i početak ove godine. Tvornice, nair 
odustaju od nerentabilne proizvodnje ili proizvode male 
rije, tek toliko da se ne ugasi registracija lijeka. U svoj 
rsnom izvještaju što ga je Ljekarna Šibenik podastrla SI 
zdravstvenog osiguranja kao ilustraciju trenutnoga nepo^ 
jnog stanja stoji i to da gubitke proizvode djelatnosti k 
ne donose gotovo nikakve prihode. To su: noćna služ 
rad nedjeljom i praznikom, šifriranje reče pata, primanje 
pavnika, nabava kompjutora uz obuku radnika, nerentabi 
poslovanje u depoima u Pirovcu i Rogoznici. itd. Za sve 
Ljekarna Šibenik tražila je od .SIZ-a zdravstva sredstva Ii 
bi, kad se sva potraživanja zbroje, iznosila 1,796.918 din 
Predsjedništvo SIZ-a je. međutim, odbilo udovoljiti svim 
ženjima i donijelo odluku da se izdvoji tek 230.000 din 
• to za jednoga farmaceutskog tehničara-šifranta i. sufir

KAKO TURISTIMA NAPLATITI BORAVIŠNU 
TAKSU

nesporazuma

| namaknuti u zajedničku blagajnu? No. nisu to jedine teško
će .

Prema sadašnjem pravilu boravišnu taksu naplata; 
u društvenom sektoru, a od svote koja bi trebala doteći 14 
milijuna dinara koristi se za financiranje zajedničkih opo*- 
skih potreba Na primjer, odatle ide novac. Vatrogasnom 
savezu za proširivanje vodoopskrbne mreže, u Općinski to- 
džet. SIZ komunalnih djelatnosti, za Jugoslavenski festiva 
djeteta, a tim novcem financira se Općinski turistički savez 
i javna higijena Boravišna taksa naplaćuje še od turista koj 
ljetuju u privatnom smještaju, a ostaje na raspolagao 
mjesnim zajednicama, koje bi iz toga izvora ove godine 
rale dobiti ukupno pet milijuna dinara na pokrivanje vlasti 
potreba Naravno, one time nisu zadovoljne, jer je u privat
nom sektoru boravišna taksa vrlo teško naplativa zbog veli
kog broja neprijavljenih gostiju i kadrovski nekompletiranh 
mjesnih zajednica.

Izvršno vijeće, koje ove godine ima sva ovlaštenja a 
raspodjelu toga prihoda, nije uzelo u obzir dosad nijednu 
primjedbu pristiglu s terena, pa je u mjesnim zajednicama 
a prije svega Pnmoštenu. primjetno nezadovoljstvo takvim 
rješenjem, iako od onoga dijela koji se naplati u društvenom 
sektoru i mjesne zajednice imaju neku korist.

VEČERNJI LIST

GRADSKA LJEKARNA

Vapaj



i

I 
I

IH

ubota
PRVI PROGRAM
8.50

9.00
9.02
9.15
9.30

10.00
10.30
10.35

11.00
12.05

13.00
14.30

15.25
15.55

16.05
16.50
17 05

18.30

19.10
19.27
19.30
20.06
20.15

20.50

22.35
22.50
23.10
23.15

01 15 
01.20

26. 5. 1990.

TV-kalendar
Izbor iz obrazovnog programa 
Najava '
Iz svijeta prirode 
Priče iz muzeja 
Portret znanstvenika: Zdravko 
Lorković
Njemački jezik: Alles Gute 23 
Pregled programa 
»Pčelica Maja« — repriza 
crtane serije
Propustili ste-pogledajte 
»Saga o Forshyteima« 
— serijski film
Televizijski obiteljski magazin 
Ciklus bajki: »Uspavana 
ljepotica« — film za mlade 
Emisija narodne glazbe 
Sedmo čulo — obrazovna 
serija 
Kritična točka 
Dnevnik 1
»Kraljevo« — predstava 
dramskog kazališta »Gavella« 
»Teleobjektiv«
—- dokumentarna emisija 
Crtani film
Večeras...
Dnevnik 2 
Vrijeme 
»Alf« — humoristička serija 
(10/10)
"Morning man« — kanadski 
igrani film 
Dnevnik 3
Sportska subota
Vijesti na engleskom jeziku 
NOĆ S VAMA
— »Dinastija« — serijski film 
— »Raskoš« — serijski film 
Vijesti
Pregled programa za nedjelju

DRUGI PROGRAM
11.05
11.05
12.00
13.00
15.10
15.30

16.50
19.00

20.00

21.00
21.45
21.50
22.25

23.30
00 30

TV-kalendar 
Svijet tišine 
Predstava za djecu 
NOĆ S VAMA (repriza) 
Kako biti zajedno 
PJ u rukometu (play off) (Ž), 
prijenos
Lausane: PE u gimnastici (M) 
PJ u vaterpolu (play off) 
(uključenje)
Nogomet: (prijateljska 
utakmica): »Jugoslavija« 
— »Španjolska« I. poluvrijeme 
Nogomet, II poluvrijeme 
Vijesti 
PE u atletici 
»Trka za srećom« — serijski 
film (1/4)
PJ u atletici (M i Ž). snimka 
Odjava programa 
— San bez granica

sobi
edjelja

27. 5. 1990.

sad« 
da? 
hječ

PRVI PROGRAM
9.30 Vijesti o ..

nMika Mačor« - crtana serija.9.35

10.00

ktf’ 
idW

• 1.00

1300

13.45
13.50

16.15

17.05

^^18.45 
^19.10

19.53 
3^ ? 20.00 
mn* 
3^21.00
^21-30

2235
22 40

5^
00.40
00.45

NEDJELJNO PRIJEPODNE ZA 
DJECU: Muzički tobogan 

■ -Poljoprivredni mozaik« 
— poljoprivredna emisija 

i »Uragan Tracy» — serijski film 
(6/6) 
Vijesti 
»Slobodno« — NEDJELJNO 
POPODNE 
»Biče zvano čovjek« 
— znanstveno-popularna 
serija (1/5) 
»Nepobijedeni« — američki 
igrani film
-Mika Maćor« — crtana serija 
TV-fortuna
Večeras... 
Dnevnik 2 
Vrijeme 
»Povratak Arsena Lupina 
— serijski film (2/12) 
Zabavna glazba 
Dnevnik 3 
Sportski pregled 
Vijesti na engleskom jeziku 
NOC S VAMA 
»Raskoš« — serijski film 
— »Dinastija« — serijski film 
Vijesti
Pregled programa za. 
ponedjeljak

DRUGI PROGRAM
7.45
7.55
800

10 00
1300

&

TV-kalendar
Vijesti
NOC S VAMA, repriza
Danas za sutra: »Mozaik-
Sportsko popodne
— Lousanne: PE u gimnastici
(M) (13.50 — 17.30)
— PE u biciklizmu, reportaža
(2g)
— Rally Saturnus (Lj)
— PJ u rukometu: »Borac«

19.27
19.30
19.55
20.00

20.45
20.50
21.00

22.40
23.40
00.10

onedjeljak

— »Zagreb-Chromos« (17.30
— 18.45)
— SP u dizanju utega, (Ž).
snimka (Sa 2)
Večeras
Dnevnik 2
Večeras...
»Dobar posao«
— dokumentarna serija (3/6)
Vijesti
TV-izložba
»Šarena nedjelja«
— dokumentarni program 
PJ u atletici, snimka
Argumenti II
Odjava programa 
— San bez granica

28. 5. 1990.

PRVI PROGRAM
8.20
8.30

8.45

9.00
9.01
9.15
9.30

10.00
10.30

10.35 
10.50 
11.20 
11.25
11.55 
12.00 
12.30
12.35 
12.40 
14.15 
14.20
14.30 
17.00 
17.20

17.50

18.05

18.20
18.40
18.45

9.00
9.01
9.15
9.30

10.00
10.30

10.35
11.05
11.10
11.35
12.10
12.30
12.35
12.40

TV-kalendar
»Reda neka bude« — serija za 
djecu (10/10)
»Goranove priče« — serija za 
djecu (1/14)
ŠKOLSKI PROGRAM
Najava
Likovna kultura: Toplo-hladno 
Pismo i slika: U koži i iz kože 
Portret umjetničke škole: 
»Franjo Lučić« — V. Gorica 
Glagoljska pismenost, VII 
Vijesti
ŠKOLSKI PROGRAM
Nedjeljnik
Otkrivalica. IV
Crtani film
Latinski jezik, VII
Crtani film
Engleski jezik
Vijesti
Pregled programa
Propustili ste — pogledajte 
Preglpd programa
Vijesti
NOĆ S VAMA (repriza)
Dnevnik 1
»Nešto više« — obrazovna 
emisija
»Reda neka bude« — serija za 
djecu (10/10)
»Goranove priče« — serija za 
djecu (1/14)

19.15
19.27
19.30
19.53
20.05

21.10 
21.40 
22.00
22.05 
00.05 
00.10

Brojke i slova 
Crtani film 
»Vrijeme koje živi: Mi djeca 
rata« — dokumentarna emisija 
Crtani film
Večeras
Dnevnik 2
Vrijeme 
»Povratak Katarine Kožul« 
— dramska serija (3/3) 
»Paralele« — vanjska politika 
Dnevnik 3
Sport danas
NOĆNI PROGRAM
Vijesti
Pregled programa za utorak

17 50 
17.55 
18.05 
18.35

19.00
19.27
19.30
19.55
20.00
20.50
21.00

22.30

23.30

DRUGI PROGRAM
Vijesti
TV-kalendar
Plavi program
••Alt" — humoristička serija, 
repriza
Zagrebačka panorama 
Večeras...
Dnevnik 2 
Večeras... 
Svijet sporta 
Vijesti
Ciklus kinoteka: »Grizli« 
— američki igrani film 
Iz crnog albuma: Velika 
pljačka biblioteka. II dio 
Odjava programa 
— San bez granica

PRVI PROGRAM

POVRATAK KATARINE 
KOŽUL
draMska serija 3 epizoda.

PONEDJELJAK. 28. 5. 1990.
20.05 sati

U trećoj i posljednjoj epizodi dramske 
serije -Povratak Katarine Kožul- vidjet ćemo 
tragičnu sudbinu mlađe udovice koja izmo
rena životnim neoaćama ne nalazi više sna
ge da se bon Očajna i prepuna razočaranja 
nastavlja ž/votanti $a sinom u tuđini sve više 
uvjerena kako joj je na ovome svijetu suđe
na samo golema tuga

Uloge tumače A/ma Pnca Mustafa 
Naoarevtč Annemarie ^enj Fabtjan $aa- 
go.< ivo Gregurević Zdenko Jeičić Nan 
°aiioi'ić Lenz Prutting Slobodan Mco^no-

torak

29. 5. 1990.

13.45 
14.00 
14.15
14.45
14.50
15.00
17.00
17.20
17.50
18.20
18.40
18.45 
19.15 
19.27
19.30 
19.53 
20.00
20.05

21.10
22.40
23.00
23.05
01.05
01.10

16.45
16.50
17.00
18.00
18.20

19.27
19.30
19.55
20.00
20.30

22.45
22 50
22.55

00.25

Najava 
Upamtite 94 
Trenuci za vaš odmor 
Predajno graditeljstvo 
Slavonije
Japan 
Vijesti 
ŠKOLSKI PROGRAM 
Klasično francusko slikarstvo 
Crtani film 
Ogledi iz jezika 
Priroda Jugoslavije 
Ljetopis 
Vijesti 
Pregled programa 
PROPUSTILI STE 
— POGLEDAJTE 
ŠKOLSKI PROGRAM 
TV-leksikon. Roman 
Informatika 
Iz vaše lektire: Ivan Gurdulić 
Pregled programa 
Vijesti 
NOĆNI PROGRAM, repriza 
Dnevnik 1 
Obrazovna emisija 
Emisija za djecu 
Brojke i slova 
Crtani film 
Znanost I ml 
Crtani film 
Večeras... 
Dnevnik 2 
Vrijeme 
LOTO
»Otok Ellis« — serijski film 
(4/7) 
Kontakt program 
Dnevnik 3
Sport danas 
NOĆNI PROGRAM .
Vijesti
Pregled programa za srijedu 
DRUGI PROGRAM
Vijesti 
TV-kalendar 
Limaćijada 
Zagrebačka panorama 
Regionalni program Slavonije 
i Baranje 
Večeras...
Dnevnik 2 
Večeras... 
Zabavna emisija 
Beč: Eurovizijsko natjecanje 
mladih muzičara
Vijesti 
Dopuna 
»Kašsetten Liebe« 
— njemački igrani film 
Odjava programa 
— San bez granica

DRUG! PROGRAM

LJUBA V PREKO KASETE
— švicarski igrani film
UTORAK. 29. 5. 1990. u
22.55 sati

Agencija za žemdbeno posredovanje 
Duogena služi se videokasetama pri upoz
navanju i izboru mogućih partnera Video- 
tehn/čar koji snima kandidate i sam se zapli
će u komične ljubavne veze.

Uloge tumače Emil Steinberger. Fran- 
ziska Oehme Hi/đe Zigler. Buddy Etias.

Režija: Rolf Lyssy

rijeda

30. 5. 1990

PRVI
8.25
8.24

9.00
9.01
9.15

9.30

10.30

10.35
11.05
11.10
11.40
11.50
11.55
12.30
12.35

13.45
14.00

14.15
14.45
14.50
15.00
17.00
17.20
17.50

PROGRAM

TV-kalendar 
»Najljepše godine«, serija za 
djecu (14/15) 
ŠKOLSKI PROGRAM 
Najava 
Zašto, zašto VII
Izbor iz stranog programa: P.l. 
Čajkovski
Emisija za nastavnike: 
Indifikacija profesionalnih 
interesa
Vijesti
ŠKOLSKI PROGRAM
Kocka, kocka, kockica 
Crtani film
Veliki odmor 
Fizika oko nas 
Crtani film 
Opstanak 
Vijesti 
PROPUSTILI STE 
— POGLEDAJTE 
ŠKOLSKI PROGRAM 
Iz svijeta prirode 
Tajni govor slike: Lice 
— krajolik duše 
Japan
Pregled programa
Vijesti
NOĆNI PROGRAM (repriza) 
Dnevnik 1
Obrazovna emisija 
»Najljepše godine«, serija za 
djecu (14/15) 
Brojke i slova 
Crtani film 
Putopis 
Crtani film

19.27
19.30
19.53
20.00

22.45
23.05
23.10
01.10
01.15

Večeras...
Dnevnik 2
Vrijeme
POKRETNE SLIKE
— Igrani film
Dnevnik 3
Sport danas
NOĆNI PROGRAM
Vijesti
Pregled programa za četvrtak

"Lisice- (1963) jedan je od najpoznatijih 
filmova hrvatske produkcije Režirao ga je 
KrstoPapić Scenarij je napisao Mirko 
Kovač, a glavne uloge tumače Fabjan Šova- 
gović. Adem Cejvan Jagoda Katoper Ilija 
Ivezić i drugi Film se prikazuje povodom an
kete Društva (timskih radnika Hrvatske — iz
bor deset najboljih filmova hrvatske produk
cije po sudu filmskih kritičara-

DRUGI PROGRAM
16.45
16.50
17.00
18.00
18.20

19.27
19.30
19.55
20.00
21.30
21.35
21.40
23.10

Vijesti 
TV-kalendar 
Limaćijada 
Zagrebačka panorama 
Regionalni program Karlovca, 
Siska. Gospića. Bjelovara 
i Varaždina
Večeras... 
Dnevnik 2 
Večeras... 
MUZIČKA VEČER 
Vijesti 
Dopuna 
Scientia Yugoslavica 
Odjava programa 
— San bez granica

etvrtak

31. 5. 1990.

PRVI PROGRAM
8.20
8.30

9.00

9.01
9.15

9.30
10.00
10.30

10.35
11.05
11.10
11.40
12.10
12.15

12.30
12.35
12.40

13.45
14.15

14.45
14.50
15.00
17.00
17.20
17.50

18.20
18.40
18.45
19.15

19.27 
19.30
19.53 
20.00
21.05
22.20 
22.45
00.45 
00.50

TV-kalendar 
»Doživljaji kapetana Kuglofa« 
— serija za djecu (5/5) 
ŠKOLSKI PROGRAM
Najava
Lutke čitavog svijeta: Ginjol 
Simbioza i parazitizam 
u biljkama
Kukci — lovci i nametnici 
Francuski jezik
Vijesti
ŠKOLSKI PROGRAM 
Obrazovna reportaža 
Crtani film
Boginja ekologija
Otkucaji prirode: Vrana i galeb 
Crtani film
Peta dimenzija: Peta 
dimenzija. IV repriza 
Vijesti
Pregled programa 
PROPUSTILI STE 
— POGLEDAJTE 
ŠKOLSKI PROGRAM 
Glagoljska pismenost, VII 
Dresdenska galerija: Usnula 
Venera i druge slike
Pregled programa
Vijesti
NOĆNI PROGRAM (repriza) 
Dnevnik 1
Kulturna baština
••Doživljaji kapetana Kuglofa«, 
serija za djecu (5/5)
Brojke i slova 
Crtani film 
Dokumentarni program 
»•Energija, ekologija, 
ekonomija«, reportaža 
Večeras...
Dnevnik 2 
Vrijeme 
POLITIČKI MAGAZIN 
Kviskoteka
Dnevnik 3
NOĆNI PROGRAM
Vijesti
Pregled programa za petak

DRUGI PROGRAM
16.45
16.50
17.00
18.00
18.20
19.27
19.30
19.55
20.00
21.20
21.20
21.35
22.05
23.05

Vijesti
TV-kalendar
Limaćijada
Zagrebačka panorama
Regionalni program Dalmacije
Večeras...
Dnevnik 2
Večeras...
»Lisice« — domaći film
Vijesti
TV-izložba
Kolo sreće
Dokumentarni program
Odjava programa 
— San bez granica

DRUG! PROGRAM

LISICE — domaći igram Mm
ČETVRTAK. 31. 5. 1990.
20.00 sati

U gorštačkom mjestu ispod planine Di
nare nemirne '348 godme seoska je svad
ba Osim veselja prisutan je nemir / strepnja 
tih g&dma Na svadbi je i Andrija, čovjek od 
ugleda i položaja, iz njihovog kraja, čija je ri
ječ svetinja Mladenci / svatovi u svemu ga 
slušaju, ah on im pomaže samo riječima, jer 
je u biti deformiram birokrat, čovjek krutih 
pogleda koji se ponaša kao apsolutni gos
podar I kad dođe čas da Andrija plati za 
svoje zablude, povući će za sobom / druge, 
nedužne ljude / donijeti im nesreću i tragedi
ju

etak

1. VI 1990.

PRVI PROGRAM
8.20
8.30

9.00

10.30

TV-kalendar
-Na krilima pjesme« 
— emisija za djecu 
ŠKOLSKI PROGRAM 
Kontakt program: Dijete, 
škola, dom
Vijesti

ŠKOLSKI PROGRAM
10.35
11.05
11.10
11.20
11.50
11.55
12.30
12.35

13.30
14.45
14.50
15.00
17.00
17.20

17.50

18.20
18.40
18.45
19.10
19.27
19.30
19.53
20.00

20.55
21.40
22.00
23.00
23.05
01.05
01.10

Talijanski jezik, VI
Crtani film
Mali program: Govori 
Križarski ratovi. IV 
Crtani film 
Biserna rijeka
Vijesti
PROPUSTILI STE 
— POGLEDAJTE 
Kviskoteka, repriza 
Pregled programa 
Vijesti
NOĆNI PROGRAM (repriza) 
Dnevnik 1
»Studio N-3«, znanstveni 
program
»Na krilima pjesme« 
— emisija za djecu 
Brojke i slova 
Crtani film
Muppet Show (21/26) 
Crtani film
Večeras...
Dnevnik 2
Vrijeme 
»Glas srca« — serijski film 
(3/4)
Domaći show program 
Devnik 3
KULTURI MAGAZIN
Sport danas
NOĆNI PROGRAM
Vijesti
Pregled programa za subotu

DRUG! PROGRAM

CIKLUS BRITANSKOG
FILMA MOJA
LIJEPA PRAONICA
Igrani film

PETAK. 1. 6. 1990. u
22.35 sati

•Moja lijepa praonica- jedan je od naj
poznatijih britanskih filmova posljednjih go
dina. Taj film proslavio je svoga autora Step- 
hena Frearsa. a definitivnu potvrdu svog sta
tusa u svjetskoj kinematografiji stekao je fil
mskim hitom -Opasne veze-

•Moja lijepa praonica- je niskobudžetni 
film, prema odličnom scenariju Frearsovog 
stalnog suradnika, pakistanskog dramatiča
ra Hanifa Kureishia. Film je prvotno naprav
ljen za britansku televiziju, no kasnije je bio 
lansiran širom svijeta i postigao velik uspjeh 
u kinima.

To je izuzetno zabavna i lucidna priča 
o rasnim i ekonomskim problemima u Veli
koj Britaniji. U središtu priče su dva prijate
lja. Omar (Gordon Warnecke) i Johnny (Da- 
niel Day-Lewis. ovogodišnji dobitnik -Osca- 
ra- za najbolju mušku ulogu u filmu »Vozeći 
gospođicu Da/sy-j Njih dvojica preuzimaju 
jednu gotovo propalu malu praonicu i poku
šavaju uspjeti u biznisu. Njihovi su pokušaji 
prepuni zanimljivih susreta, događaja, ko
mičnih situacija, a sve to skupa daje šaroliku 
i bogatu sliku engleske u doba tačerizma.

Film je bio hit na festivalima, a izuzetan 
je po tome što je čitavu ideju i scenarij filma 
napisao čovjek koji ne živi u Engleskoj i koji 
je percipirao događaje sa strane, onako ka
ko ih vidi stranac Film je bio zabavan publici 
a. oduševio je i kritiku.

DRUGI PROGRAM
16.30
16.35
16.45
17.00
18.00
18.20

19.27 
19.30
19.55
20 00
20.45
21.00
22.00
22.35 
00.05

Vijesti
TV-kalendar
Iz svijeta znanosti 
Limaćijada
Zagrebačka panorama 
»•Panorama 15« — kronika na 
talijanskom jeziku i regionali 
program Rijeke
Večeras...
Dnevnik 2
Večeras...
Emisija tjedna
Vijesti za gluhe
Skupštinska kronika
Jedan autor, jedan film
CIKLUS BRITANSKOG FILMA
Odjava programa 
San bez granica

PRVI PROGRAM
8.20 TV-kalendar
8.30 Emisija za djecu 

ŠKOLSKI PROGRAM

18.20
18.40
18.45
19.15



V A neki, »malomišćani« u prvom 
• redu, spominju već instituciju šerifa 
• kao adekvatnu zamjenu za okoštali (i 

kažu, uspavani) sistem milicijske or- 
2 ganiziranosti.

Jer je šerif, navodno, efikasniji. 
J djelotvorniji, fleksibilniji i više odan 
• »malomišćanskim« interesima, što bi 
• u slučaju Pirovca, to samo uspored- 
• be radi, rezultiralo velikim rezultati- 
• ma već u ovoj fazi mjesnog razvoja.

Pa Mjesna zajednica ne bi morala 
2 izigravati kolektivnu vlast, tim prije 
• što je kolektivno i sve na toj bazi tre- 
• nutno -ispod cijene*. i zaduživati 
• vlastitu administraciju da -u suradnji 
£ s organima Službe javne sigurnosti 

od 21. svibnja onemogući pristup* 
2 Jožefu Hefneru (i njegovima) na 
® vlastita gradilišta u Pirovcu. Jer *to 
• Mjesnoj zajednici nije potrebno us* 

tvari. Ima ona i drugih problema. 
A ne bi. kad smo već kod problema, 
bilo razloga da se. uza sve što je ka
zala MZ, javi i (samozvani) »šerif« lo
kalnog tipa s riječima kako je sada 
vrijeme u kojem ćemo mi tj. oni »kro
jiti zakone kako mi hoćemo«. Jer 
i šerif, ako je šerif, ne »kroji« zakone, 
već ih provodi. Pretpostaviti je. Što 
znači da princip — kadija te tuži, ka
dija ti sudi, nije spravljen po uzoru 
na (šerifski) zapad, već dapače. Pa 
je vjerovati da se čovjeku-šerifu 
omaklo ono što je kazao. A moguće 
da je riječ i o afektu. Ili pak o afektu 
i (željenom) efektu istovremeno. Kad 
se želi kroz »sirotog« Jožefa puno vi
še kazati, istjerati pravdu koja je bila 
»potisnuta« od današnje države »ko

ja nije funkcionirala«. A koja će. na 
vodno, sada funkcionirati uzimanjen 
(vlastitog viđenja) pravde u vlastit« 
ruke, utvrđujući ultimatum i prizivaju 
ći Službu javne sigurnosti kao sigur 
nosno sredstvo za ostvarivanje vlas 
titog (trenutrtbg) interesa.

Ljudi daju, ljudi uzimaju.
Pirovčani su davali (prodavali) te

rene i uzimali (šolde).
A sad pojedinci, slobodni strijele 

sa slikom šerifa pred očima, ističe 
kako ih je puno »koji nisu dobrodošl 
u Pirovac«.

Znači li to da uskoro treba očeki
vati spisak »nepodobnih« u Pirovcu?

Ili je još jedan test za »praktičnu 
provjeru« milicije u pitanju, tek?••••••••••••••••••••••••••••

SAVEZ SOCIJALISTA


